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GENERAL REYNOLDS: The ' commission is in session. The . . 

Prosecution will proceed. 

MAJOR KERR: Sir, all the members of the Commission 

are present, the Accused and Defense Counsel are present. 

We will proceed~ 

If ~he Commission please, first I should lik~ to 

swear a new Spanish interpreter: Se~geant -R.1].,ey~- .~ .. · 

(Whei,eupon, s,rgeant Riley, Spanish interpreter, was 

duly sworn. ) 

ELVESSA STiil~T 

a witness called on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined and tes.tified as follows: 

~ DIRECT EXAMINATION 

--Q -- (By Cap ain Hill Will you your name 

A Elvessa Ann Stewart. 

Q Where do you reside, Miss Stewart? 

A At 1194 Jocson, Sampaloc District, Manila. 

Q What is your nationaiity? 

A American. 
' 

Q How long have you resided in Manila and the Philip-

pine Islands? 

A I came to the Philippine Islands in 1913. 

Q Will you speak a little louder? 

A I came to the Philippine Islands in 1913. I have 

resided in Maniia since 1917. 

Q Will you tell the Commission about your educational 

attainments prior to coming to the Philippines? 

A I am from Nebraska, a graduate of the ~niversity of . 

....... ·, \ . . 1435' 



Nebraska with upward of two years of post-graduate-work, 
. . . \, 

mostly in the University of Nebras.ka, some in the' -University 

ot ·Colorado. 

Q And atter you came . to 1the Pbilippine Islands in 1913 

what occupation did you tollow here1 

A , I came as a teacher. · I was tirst stationed in the 

prcyinces as teacher in th~ north in Cabanatuan, later 

in Cebu as a teacher and then 1n the Philippine Normal 

School as a· teacher. Then I was transferred in 1919 to 

the general office in Manila. · The ge~eral office 1s the 

central educational office. The school system _here is cen­

tralized and the ma.in office 1s i~ Manila. I had . charge. of 

the home economics work. 

Q And when you taught at ·the Normal School here what 

was your speci~lty? 

A When I taught at the Normal School I taught biology, 

but I ,vas sort of an advisor to those teaching home econo-

mies. 

Q An1 when you WJmt into the Bureau of Education of 

the Philippines --

A That is in the main office, you mean? 

Q -- in the main office and later into the Bureau, 

what branch of education did you specialize in? 

A I had charge of the home economics work over the 

Islands. 

Q And are you qualified as a dietician through your 

9Xl'~rjP,nce in that home economics work? .. 
~ . A . I think I am. We put special stress in the Philip-

pine Islands on nutrition because that is one or our prob­

l~s. . ... . . 
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Q And you· have spept a number of years then worJdng on 

the problems of nutrition here in the Philippine Islands? . - . 
A . Yes, since 19~9. 

Q Du.ring ·the occupaiion of Manila by the Japanes~ where 

'did you reside? ' . . 
·. ~ 

A r ·was visiting schools in Mindanao when .Pearl Harbor 

was bombed. I attempted to return to Manila but only got 

as far as Dutlagete ffi the_Island of Negros. We were put 

off the boat there. Later we .fled to the mountains and we 

were taken and returned as prisoners to Dumagete for two 
0 . ·. 

months. Then we were taken to Bacalod until March, 1943. 

Then we were ·brought, 119 of us, to Santo Tomas'. ·· We remained 

there until we were liberated. 

Q While you were interne~ · at Santo Tomas Internment 

---P.,~,-;,e-re-1.n-Mmtila-what-p-~tt a 

in the camp? .. 
A All well persons were assigned som~ kind of work 

I had two items that I worked at. One was repairing the 

men's clothing b-eca~e their clothing was getti~ in pretty 

bad shape. I worked about three hours a day ·at that. And 

then I made a -study of the food. Every month I made this 

study and :!.t took me the best part of the, say_, two weeks 

to do it. This was presented to the do~tors so that they 

mig~t know exactly what we~ were getting in the way of food • 
. 

Q · And in your study of the food situation there at 

Santo -Tomas did you work in conj\Ulction with the medical 

staff? 

A I worked in ve_ry ·close conjunction with.. one of them 

·who came up from Bacalod wi-th us, because he and . : were 
- ... =-----
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1.n'terested in the food 1n Bacalod and when he -"came:..to Santo 

Tocas we worked 'together a· ~~t d~a~. 

'Q · · In consider_1:ng the · value or· food to the human body _. 

from the standpoint of .heat and emer~y, tell the Commission · 

what the measurement is. 

A Food is usually measured in what v,e call "calories II. 

A calor:t s ..a measuremen~ of heat. · It represents the amom:it 

of heat that is required to raise one kilogram· or wa~er one 

degree centigrade. 

Q - And in your study of.,.,the food and nutrition situation 

at Santo Tomas did you make an accurate count of the calorie 

content of the diet there in t?1e camp during the period of 

your study? 

A I did. 

Q Confining your testimony to the period from 9 October 
I 

1944 untii the lib~ration, I wish that you would _give the 

Commission the result of your study by months. of the calorie 

content of the diet of the internees there in the camp. 

A I will read this so that I 

Q Just a minute. Let me ask you a preliminary question. 

Do you have the figures showing the answer to the question 

which I have previously asked you? 

A I have my original figures that I made. 

Q When did you compile those figures? 

A Immediat~ly at the end of the month, and I have my 

original figures from which this is taken. 

Q And those are the origi_nal figu1;es which you propose 

·to testify from? 

A They are. These are copied from . them. 

- .. 
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------ ----

Q Go ahead and answer the question, please. 

A This is_l944,-. of cours~. .In Sep.temb.er·, 1944 

Q Start in October, please. : 

A I wanted to make the comparison. ln OQtober we had · 
. . .. ..... 

1012 calories per person per day. That's less than.we had 

previously. In November _we had 99? calories per person per 

day. In 'December we had 960 calories .per persO!). per d!!Y• 

In January ·at the beginning we probably had about 700, but 

toward the end not more than ,oo because the food dropped 

off very rapidll in January. 

.. 
-.. ...... 
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·Q Now, how many calories per day does a normal white -

American adult person require, wh~ is d~ing 11ght1 .labor? 

A He requires 3000 calories. These calories must be 

derived from · certain sources in order to make the diet 

properly balanced. About 70 grams of the food should be 

protein, and about 65 to-100 grams rat. 

9 · Now, iii the computatioi;i of . the calorie diet which 

you have given the Commission, did you take into considera­

tion both the ration furnished· by the Japanese and any other 

supplementary ration which was procure~ by the internees 

themselves? 

A I took into consideration qoth of them. I kept them 

separate., The ones I am reading now are those furnished by 

the Japanese. 

Q Now, can you give the :ror-th~- s-eme,---L-___ 

months, the calorie content of the diet there at Santo 

Tomas, including the ration furnished by the Japanese and 

those rations supplemented by the intern~es ~hemselves? 

A Yes, I have it here. 

Q Please give it to the Commission. 

A As I read, in October the Japanese f~~iishe1 1012 

calories, the internees furnished 375; a tot~l of 1387. 

, In November,the Japanese furnished 997, the internees 

furnished 2.28; a total of 1225. In_December : the Japanese 

furnished 960, the c_amp furnish~d 99, a r ., t. ,. 1. c,f 1059. In 

January, th~ amount we furnished was even less. I am not 

quite sure of the figures; probably between 75 and 100. 

Q Now,· even though a normal adult American persons 

receives the number of c·a1ories per day of food value, will 

~ .. 
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. . 
you tell the Commission whether or riot that 1n i tselr 'is.. 
sufficient, or whet~er the amount received mus~ contain 

~ertain of the vitamins in order to sustain that person? 

A It is true that calories tell only a par~ of the 

sto~y, because it is necessary that the calories be derive~ . 

from certain foods in order that vitamins and minerals and' 

what we. call '-'high qualf ty protein" may ·be provided. This 
.. . diet did riot provide it, as I may show. In December, I 

might say that the grams ,of ~ice might be of little i'nt~rest 
- . 

in November we had 255 grams,. but on November 12 we had 
0 

200 per day; on November 20 it was reduced to 18? grams 

per person per .day. This grams per person per day;·reduced · 
. . . 

to calories would be a bout 635. I say ·~about", b!?cause ---'"" 

I didn't go to the trouble ~o figure out ·exactly how much 

corn how much rice -- the corn giving just · a few more 

calories than the rice, having a little more· fat. Now, 

thi~ rice was' supplemented with r~ots' a kind' of .na'tive 

root called "gabi", sort of 1=,ike the taro of ~~ Haw~11an, 

Islands, and along w1 th white radishes ft -was not much 

for food, but a lot when you are starving. Then the -cereals 

are supplemented with root, but a root is the same kind of 

food as a cereal, unless you ha~e a carrot. In other 

words, 'it is largely starcn. Therefore, I have added the 

calories obtained from roots and the calories obtained 

from cereals and get about -777. Now, ~e total calories 

in. December was 960, with 7?7 fro_m cereals and roots. That 

makes about 80 percent of the calories came from the. . 

cereals and roots ; · Now, ·the cereals 'and .roots furnished 

practically no ·vitamins and minerals, so an ~rdipary -- a 

- ,. 
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. 
gQod diet has- about ·20_.,...P3rcent of the calories derived 

' . 
from roots and aer~als, but this had 80 percent of the 

calor1~s derived from cereals and rQots. So you see, the 

thing was ··ju::s t turned around, an,d vie were very short of 

vitamins af}d minerals and. good protein. 

Q Which v1 tamins are necessary, Miss Stewart, in the 

human diet? 
-, 

A They are all necessary. , 

Q Well, the most necessary. 

A ~'ell, I can't say; they' are-all necessary. The ones 

tha.t would probably first show themselves, or the lack 

shows- itself, is probably vitamins 11 " and "B". That is, 

vitamin"C"prevents scurvy, and v1tamin 11B11 preven~s _beriberi,­

because very little of these two vitamins are stored in 

the body. Vitamin "A" is stored in the body to a cons ara­

ble· extent, but these two are not storedin the body. 

Therefore, if you are cut short of these vitamins for a 

very long time -- well, it wouldn't need to be so long, 

eithe~; say a month or six weeks or >two months, dependi~g 

on how much was in your body when you started -- there 

would be cases of scurvy, or beriberi. This diet had no 

eggs and milk, and I mean to say that very little bit of 

vegetables and frui't could be had -- it was ·so small that 

i_t _prac.tically amounted to nothing. In October we only 

had 15 grams of fruits and vegetables, and in November 

about the s~m~- but in December we only had about· 3 .grams 

per person per day. · Now, if you c_an visualize 3 grams of 

fruit and vegetables, when f tell you that you can think 

of chopped cabbage; a ~ablespoon of chopped cabbage weighs 

about 11 grams; : ·or grated"cai::ots -- but we had only about 

1442 
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3 grams of fruits and vegetables combined, practically no 

fruit, practic~lly n~ne, but th~ fruits and vege~bles 

combined only abput 3 ·grams. So you can see we had very 

little vitamins and minerals. I figured the minerals . in 

one month, ~hen I can estimate for all the months from the 

one. I figured here. In the month that I figured, which was 

a pr~tty good month, as months went, in May, I found that 

·we .we£e g~tting about one-fifth to one-fourth of the 
,~ . .: 

, 
calqium that we needed. During that month we got many, 

many times more fruits and vegetables than we did in 
Q 

November and 0~tob~r, December and Jan~ry. ~o that the 

actual -amount of vitamins and minerals --
. 

minerals, ~s-

pecially, I am speaking of now -- that we got in December 

and January was only about one· one-hundredths -of what we 

----- -w~lt-ad~l~---•. ~.-...---­.\ 

In the adult line, there being children -- the children 4 

over 10 years ate on the adult line--· I mean, when they _ 

lined up for food, they were lined U:p wi -:h- t iri adul tf; -~ 

but a child over 10 up to the time it has quit growing· 

needs about 50 percent more calcium and other minerals 

of course, I am speaking now of the calc~.1.,rr, -· · t!la:1 an 

adult, so you can see what the condition ci ~~f' chi!.6ren 

was over 10 yea:1's old. Now, whe_n the calcium is lacking, 

phosphorus is also lack_ing, because thes6- f -')o~s are usu:i lly 

found in the ·same kind of food -- I mean ; tn~~e elements. 

Also iron is likely to be lacking.. Many per~ons were 

anemic, the doctors tol~ me, from lack of iron and copper. 

I might say, also, about the vegetables, that we might -have 

had a· little more minerals or vitamins had the vegetables 
. ,. 
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., bee~ good, but these vegetables appeared to be the 

sweepin~s from the market. We got many white radishes, 

that ·! spoke or, long white radishes, which were not so . ... . . . 
bad; we always ate the tops, of co~se, to .get a little 

bit- of greef} and stuff, because we knew we had to get the 

iron. The tops. were o~ten so rotte~ a~d so wiated, 

actually. rotting--,. .that we picked over the tops and picked 
' . . ~ . 

out the parts ·: hat were fi.t to eat and used them for cooking. 

Sometimes the women, when we were so short of food; they 

got a little careless there and put in fo~d that ordinarily . 

you couldn't eat -- certainly wouldn't eat and probably 

couldn't eat; bu~we ate it because ~ewer~ starving. 

Q - Miss Stewart, how much did you weigh, if you kn.ow, 

when you entered Santo Tomas in 1943? 

A I don't know exactly how much I weighed when I 

entered. Probably around -- this is more or less guessing 

now -- probably around 130. My normal weight is 145. 

~ometime in October, I am not just certain when --

Q Of what year?.. 

A ~ Of 144. I am not just certain now when it was, but 

I know it was October because we more or less budgeted 

our little food~e had extra for October, hqping we -would 

·be liberated, and I know in October I weighed 119. My 

normal weight was 145. 

Q A~d were you weighed at the time of your liberation? . 

A I wasn't ·weighed exactly at the time of my libera-

tion, but probably about a week before r:was weighed, and 

I weighed 82 pounds. That is 63 pounds less than my 

normal weight. 
. r 
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Q Were you able to supplement your ration that you 

~eceived there at the· .camp, i:n -any way?_ I 

A Well, yes. 

Q Tell the Commission what you did in that regard. 

A In the early days of the Panto Tomas internment, 

Filipinos were allowed to bring in a little food, and my 

Filipino friepd@ sent me ·rood that ·1 kept, thinking to 
. . 

be s~ar~ing· l ~ter' on, and I ate that in the days when 
- 'I:' • • 

food was very poor. Later that food was exhausted_·, b1;1t 

I knew what I needed and I went out alon~ the drainage 

ditches and there was quite nice grass growing there, being . 

a little bit damp, and I would ·pick out_the best ot the 

young shoots of grass. Also the hibiscus has quite a 

tasty leaf; we picked the green young leaves of the 

iscus. Th~ hibiscus- leaves can be eaten raw w 

perhaps any danger·. We cut them up and made what we 

called a· salad. But the grass, of course, is dangero~s; 

I was afraid of amoebic dysentery. There were many cases 

of amoebic dysentery in the hospital. I tried to heat the 

grass when I could, but we needed charcoal to get it 

heated. I would try to get first in the line to get some 

of the hot food, because the food was pretty cold for · 

the ones at the end of the line, and if~ would get the 

hot food ·I could pu~ the grass in it, and it wasn Lt quite 

so bad; it is better than nothing, but sometimes we 

couldn't do that. Sometimes we had to- g_et-· t,~- grass or 
9 . 

the ground and wash it the very best we could. I had a 

little ·permanganate, some potassium permanganate, and I 

soaked it in that, but it was a little better than nothing. 
- ., 

\ ··"t" "' 
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Not only did do that, .but ffl3?lY others did it. The 

children or the mothers .would ~ee you alOjlg picking grass, 

an~ c9me along and agk yqu ·why you were picking grass. If 

you explained the grass was good- r-ood, th!J next day the 

mot~ers were out picking the grass, and the children were 

out pi:cking grass; so pretty soon the grass was picked. 
. ' 

I attempted ~ . se~eral occasiQns to g~t oft limits to 

pick gr~s,, ,bu{ th~ Japanese guard . threw me back with 

his bayonet and told me it 1s .prohibited, and when~ told 

him I was hungry, I wanted to get some griss,he laughed 

at me. 

CAPTAIN BIL~: You may cross-examine. 

. , 
..

\ ·1446. · 



(indicating)? 

You can> loo).( at.. 

'1'~"8ht upon entry into Santo 

w just exactly what 

good way of weighing in 

We 

Q 

c~oss EXAMINATION 
I 

-4- (By C{lp1:ain Reel) Miss Stewart, could I 

that· you ma de? 

· A (Handing notes to Captain· Reel) 

Q Were you also reeqing from these notes 

A This is just an extract from . those. 

it if you like •. These are j~st peraonal notes. 
'- t • A,. • 

Q Did you tell us that yQJlr _ 
r • 

Tomas was 130 pounds? 

A Probably about that. I don't kno·

it was becAuse we didn't havo a 

, Bacolod. We didn't always heve accesa to the scales~ 

bed to get the permission of the commandant to use the scales 

in Bacolod. .·, 
' 

Q I think you told us when yo 

in your work prior to the war you laid special stress on the 

problem ot nutrition. Is that correct? 

A Yes. 

Q. Because I .think you SAid "That is one of the problems 

here in 't\he Islands"? 
{ 

A Yes. 

Q v•ould you tell us in your own words just in what way 
/ ' 

the problem of nutrition is a problem in the Philippine 

Islands? 

A In the Philippine Islands beriberi and tuberculosis 

and malaria are the three great causes or death. They sort 
:. 

of compete for first place, each one of them. Beriberi 

is a disease of nutrition. It has ono cause and one cure. 

It is CAUSed by lack of Vitamin Bin the diet and it is 

,· \ : . -~-- :: .\. 
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by putting back Vitamin Bin the diet, that is, eating food 

that contains Vitamin B. rt ·is g~herally recognized among 

nutrit1orµsts and the medica,l. field that tuberculosis may not 
. ' . . 

be a disease of malnutrition, but i ,t _is very closely related. 

So we consider that beriberi and . tub~rculosis is within our 
,~ ..-

field in home economics and· we prepare our courses of study 
• 'I 

with gr stress on nutrition. 

Q . can ·you tell us· the rate . of beriberi in the Philippine 

Is·lands·? 

A -Pardon?. 

Q Can you te~l us the rate of beriberi in the Philippine 

Islands? 

A You mean the death rate? 

,4! Yes. 

• 
Q Or tuberculosis? 

. 
A I do not remember. I only know that they are the high 

ohes. I do not know their death rate but I d-:• know that it 

is very high compared with the other nations of the world~ 

Q Yes. 

A I have the tables but I ·do not havE.: ":~1(.!m in n:ind .. 

Q · And this disease of beriberi that :'ls ~::.!.U.sed by lack 

of 'Vitamin B, the foods that give Vitamin Bare those for 

the most part that are other than cere·a1s; i s!".'t that right? 

A If the cereal i's unpolished it cor..t.£.::.ns Vita.I'lin B. 

That is, if the rice is unpolished it contains Vitamin B. 

But in polishing ~he rice the bran and the germ which con-

tain Vitamin-.B is taken off, Since unpolished rice does 

not keep as lcng as the polished, most of the ·rice is polished 

,.. 
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~ and the people eat white rice. 

Q Which lacks .Vitamin B? ., 
A So .it :pasn•t Vitamin B. 

q And foods tlµl~ lack iron or copper or calc+um are 
-

. also resp~nsible, that is , an overabundance of to.ods -that 

lack iron,_ copper and calcium are also responsible for beri-
,.. 

beri? 
.• ~ 

. A , .. · No, sir. Only the lack of Vitamin Bis responsible 
... 

:for beriberi • 

Q I see.• 
Q 

A . Those that have iron in them would have to .do ~th 
. . 

anemia, iron and copper; - and calcium would have to do w~th · ;· .. 
the general health of the body and the teeth. 

Q Did yau find -that one of your problems in the Philip-

--- ine- I-sla-nds-wa~~le,---laclc-Of-calc1nm res11J .ting 1n 
I . . . ·• , ..• 

faulty teeth? 

A To some extent. 

Q And did you find also that lack of iron was a pro~lem· 

here'? 

A To -some exten~, but not Uke beriberi. 

Q I see. But this situation, thi~ problem of nutrition 

in the Philippine Islands that you have j:i:ist told us ~bout 

is a problem ~hat has existed here during peacetime as well 

as wartime; _is -th at ~rect? 

A It has exj_sted for thousands of years so far as we 

lmow, but it had .b~come very much worse in the late years. 

Q During the war? 

A Yes, 

Q But it has existed and it is .due to the form of di~t 

··-
\ 
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used in· the Ph111p~ine Islands as · a normal .proposit on; isn't 

that it? 

A Lack of Vitamin B 1n the diet. 

·CAPTAIN REEL: That is .all• 
-

GENmAL REYNOLOO: The Commission would ask a question. 
. . 

You spoke of receiving fruits from time to time and in 

11. quantities • . What were t;hose· fruits? 

iHE WITNESS: Pardon me. I didn't get it. 

GENERAL REYNOLDS i You spoke of receiving fruits 

THE W.ITNESS : Fruit. 

GENERAL REYNOLDS : from time to time in .small quan-

tities. What kind of fruit? 

THE WITNESS : Whatever was available.· · Bananas nearly 

always because they are nearly always available. The other 

fruits that I received in small quantities, because we were 

not permitted only in small quantities were~ little fruit 
. ' 

about this big (indicating}, sort of lime. They call it 

calamanci. The persons who sent me the fo~tl were nutrition­

ists themselves and knew what we needed, and they sent us 
-

little limes about this big (indicating). · They are a 

-t ·sour sort of citrus fruit. ~t is a citrl.i..s · 1...1t, It pre-

vents scurvy. You have probably seen the~. 

GENERAL REYNOLDS: And had you been provided with a 

reasonable quantity of bananas would it hav~ had an.y material 

effect on the beriberi or other diseases? 
. 

THE WITNESS: To some extent because bananas have 

some Vitamin~. Y~s, it would hav~ helped according to how 

many ·you have, of course. We received no bananas late, 
' 

though; none to speak of; just maybe one a month. This 
\ 

-
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food that I speak of that .ca~ in came in early. It didn't 

come in after Qctob~. 

GENERAL REYNOLDS: I-' am speaking 

THE WITNESS: In gener·a1. 

GENERAL REYNOLDS: -- of the fruits furnished by t~ · 
, 

· 

Japanese. 

THE WITNESS: Oh, par.don me • .The fruit that they 
,; .. . 

•. 
furnished, we _had practicallr no ealaµianc1, the citrus fruit, 

and the 9ther fruit was banane:s. · I thought you m~ant in 

general that was fur9ished to me. But I have the fruit and 

th~ vegetables. As I read the amount I combined the fruit 

and the vegetables. The fruit wa~ s~ v~y small t~t I 
. . 

didn't attempt to sepµate it. I can ~ep~ate it • . I have 

ootes fr~m which I could separate ·1t, but it seems so in-

finitesimal that I ~ust combirted 
. . 

By· the "vegetables" I do not mean the root vegetables; I . 

mean the succulent vegetables like yellow squash. 

GENERAL REYNOLDS: Do you have any further questions? 

CAPTAIN REEL: I have a question. 

Q (By Captain Reel) Relative to bananas about which 

you just spoke, aren't they a s·tarchy food? 

A Yes. About 23 per cent o~ sugar. 

Q And doesn't 'the constant consumption of bananas to-

gether wit~ese cereals contribute to beriberi? 

A No, because bananas contain Vitamin B. 

Q Hut aren't they made up primarily of starch? . ... 
A Sugar large9. 

Q Sugar? 

A Yes. Whic~ is the same thing as starches·, of course. 
• l 
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The starch turns to sugar~ -

Q As a nutritionist in the Philippi~e Islands do you 

know whether there was much. fruit raised within the confines 

·of the City ot M~ila? 

No. rhere is no ;1a~e ~n the ·c1ty of Manila to raise 
\ ', 

Very ·small space. The fruit is sent in from out­

side. Great truckloads o~ it are brought in every day in 

normal times. 

Q And the same is true of vegetables? 

A Yes. 

Q And so if transportation from tho outside is cut off 
' .

there wouldn't be any way of getting fruit or vegetables into 

Manila; is that correct? 

don't kne-~t-what-.¥otLmeaIL.b_ ~ -=-=-~=c....;:..:::::...:...:::..:..::.;:__;L.__~_ 

because transp.ortation could be by horse, you know. ,It 

woulqn•t necessarily have to come by truck. 

n If transportation by truck~ horse or any other way 

were cut off materially there would be no way ~f getting 

food ·or vegetables into Hanila; isn • t that correct'? 

A Maybe not adequate amount. . There have been gardens 

r,.round llanila for years but not in adequate amount. 

Q And you had sane gardens right in Santo Tomas, did you 

not? 

A I beg your p~rdon? 

Q You bad some gardens right in Santo Tomas, did you 

not? 

A • Yes. The internees kept some gar.dens. 

CAPTAIN REEL : That's all. 

,. 
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Rb1:>IRECT EXAMINATION 

Q · (By Captain Hilk) Just one question, Miss· Stewart• . 

You have testified on cross examination to the effect- that 

the probiem on rtutrition here. in the Philippines has been . 

the lack of the certain ne~essary foods. · Do you mean to 

say that it i~ the lack of the proper food in the Philippines, 

.' -A~he scarcity of: it, or is it a matter of educating the peo~le 
~ 

·. ~ as to the kind of food that their system requires?. . . 

A It is the latter. It is e.dupating .the people. That's 

why we ~ut all t)rl.s stress on it in the Bureau of Education. 

. CAPTAIN HILL : That 's all. 

THE WITNESS: There is plenty of food . produced. _ 

.CAPTAIN HILL: That's all. 

(Witness excused) 

tn: s tinie, if thcr co1imt11rrt1>n-pi-ea11- , -­

I .want to call your attention to Prosecution's Exhibit ~o~ 

7, which is the sworn statement--of Major General Utsunomiya • 
. 

I should like to read into the record a port~on or that 

statement. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

CAPTAIN REEL: Sir, just to cover the situation, may 

the record soow that this exhibit, r believe, is the subject 

of our original objection. The exhibit 1tself is in the 

record, being~ked as an exhib'it and a part of the papers 

in the case, and wo ob 'ject to any reading of portions or it~ 

The entire exhibit is before thG Commisston and got there 

over our objection. 

GENERAL REYNOLDS: Since the docuni.ent is in the re­

cord and by reading it in ·whole or in part at this time · 
· -I 

\ '• . 
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_would merely .save· the Commission ~he trouble of going and 

hunting it up and reading it, 'what :f'.s .the basis of the ob­

jec~ion? · 

CAPTAIN REEL: Well, sir, I wanted to do two thll:1gs ,, 

by that: (1) .r .emind the Co~ssion that the docu~~t was 1n 

over o~jection; _(2) to .save the t1'Jie of the Commission. , It 

seemed to me that if we are goiri~ to· read· the excerpts from , 
I 

all thes,e statements as we go .along, this hearing is going 

·to be unduly protracted. - I presume the .Commission will 

have the wh8.l.e statement and will read the whole statement. 

GENERAL REYNOLDS: The objection 1s not sustained• 

. The Pro.se·cution will proceed. 

CAPTAIN HILL: Beginning with the third questi.on and 

answer at the bottom of what is marked page 2,50: 

"Q. You said--you were rge .or general a:f-fai-rs-a-t ,,. 
• t, 

headquarters here 1.n the military administration? 

11A. This military administration·was an organiza ion 

coming under the jurisdiction of . the he'adquarters and I held 

ex-officio position in the militar~r administration while 

I was staff officer of the headquarters. 

11Q. What were the duties of the military administration? 

11A. There were organized ·in the military administration 

almost the ·same number of departments as the Philippine 

Executive Commission a.nd each depe.rtment had c!_o~ contact 

with the corresponding department in the Commission. 

"Q. Where was your headqua~ters located? 

"~. Agriculture Building, Manila,. where. the ?apanese . 
. . 

military headquarters was located. The duties were divided 
•

1.nto ~hree departments; (1) Strategic Operation, G-1; 
.,.._ 
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. . '- . 

(2) Intelligence, G-2; ene (3' Affairs relating to general
' . 

adminis+.ration, .0-3. 

"Q. Where did the war ·pr~soners headquarters fi:t ~? 

' 11A. Under No. (3). In reality the war prisoners head• 

quarters rec;ived direct instructions frQIIl the commanding 

general, and department No. (3) only .gave advice and minor 

instructions. 

"Q. How about the c~'Vilian int,ernees? 

11·A. Thay were under the commanding general of war pri-

soners. · 

"Q. But that was not true before February, 1944, is that 

- r1Eht'? - ......... -

"A. They wore under the commanding general of ~ar pri-

soners. 

"Q. But that was not true before February; 1944, is that 

right? 

"A. Yes. 

"Q. You said G-3 gave ·minor inJtructioi'lS, ,·:hat kind of 

instructions were they? 

"A. In acco1•dance with the dire·ctions of the commanding 

general :!.n the PhilippinEls. I don't thirJ~ ~'.l''!>e instructions 

covered anything but administrative rout:i.r.0.•i 

If the Commission please, I want to offer · in evidence 

just a question and answtir in · the s\Vor~ stat~;:-,.ent of Lieute­

nant General Koh taken on 9 October 1945 b~.f,):,_e an investi­

gating officer of the War Crimes_ Investigati:1g Detachment. 
. . .. .. 

That question and answer ·, which I desire to read into the . 
. . 

record is on page 230 of the_exhibit and is +.te seventh 

question and answer on that page. 

; 



CAPTAIN RE&: Sir, prior to the reading in of-a.ny 
. . . 

particulaf question and answer the. Defense ~ould like an 

opportunity to study this entire lengthy document. -. . . ..: .. . ~ .. . 

GENERAL REYNOLDS: Is it the intention of Prosecution 
' , 

now or at some later time to i~troduce this . entire document? 
., 

. . CAPTAIN HILL: · Yes; sir. I will offer it in evidence 

now, sµ-, if .the ommission so d~sires and then ask permis­

sion to read into the record the question and answer which 

pertains to this particular incident. 

GENERAL REYNOLDS : The introduction of the document in 

evidence at this time would appear to be to the Conµnission a 

better procedure. 

CAPTAIN HILL: Yes, sir.· 

____......__-Mar :._: his, please.~::::...:k t::.:

(Copy of statement of Shiyo
Koh taken on 1, 3, 4, 8 and 9 
October 1945 was marked Pro­
secution Exhibit No. 238 for 
identification.) 

CAPTAIN HILL: The Prosecution now offers in evidence 

its Exhibit 238, which· is the sworn statement of Lieutenant 

General Koh taken on 9 October 1945 before Captain Jerome. 
Richarq, investigating officer of the War Crimes Investi­

gating Detachment. 

GENERAL REYNOLDS: In order that the Defense may have 

an opportunity to study this document which consists of 57 

pages, the Commission will hear their comments at the be-

. ginning of the session tomorrow morning or at such later 

period as we find neces~ary at that time. 

CAPTAI~ REEL: Tomorrow morning will be satisfactory. 

CAPTAIN HILL:' Mark 239; please • 

. .. 
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·(Statement of testimony of ·Ralph .· 
Burdell Scr.eibley, Major, I.e., · 
taken on 25' April 1945' ,was marked. 
Prosecut;ion Exhibit No •. .239 for 
identification.) 

CAPTAIN HILL: The Prosecution now ~esires to offer 

in- evidence its ·Exhibit No. _239, ~which_is the sworn state- ·:: ···. 
. -- ~-1------.---

..-_">: ..., .,
ment of Ma~or Ralph B. Scheibley, Major, A.c., taken at 

~ 

Crile General Hospital, Cleveland, Ohio on the 28th of Feb• 
r .. ... 
r ruary, 1945' by an investiga~or .assig~ed to detail for that · 

purpose. 

GENER~L REYNOW'S: To save the time of the Commission 

an4 since we have only one copy before us, read the questions 
/ 

and answers. ' ,· 

CAPTAIN HILL: "For the WAR CRIMES OFFICE 

"Judge Advocate General Is ·Department -- VJar 
Deparbnent 

"United States of America 
. 4 

"In the Matter of tr.e Misappropriation of Red Cross Parcels 

a~ _Bilibid Prison, Luzon, P.I. "Perpetue.tioh of testimony 
. . 

of Ralph Burdell Scheibley, Maj., A.C. 0-300961/ 

'11 Taken at: Crile General Hospital, Cleveland, Ohio. 

"Date: 20 April 1945' 

"In the Presence of: Johns. Mortimer, ~=~-1 :. t., 0-2002,02, 

1510 s.c.u., 5th svc. 
"Questions by: John S. Mortimer, 2nd Lt. 

-
"Q. State your name, rank,. serial number c-1!:d permanent 

home address •. 
11A. RALPH B. SCHEIBLEY, permanent --rank of Captain, tem-

porary rank of. Major, ASN- 0-300961, Wellesly Drive, Tole_do ~ 

Ohio. 

"Q. Have you r ·ecently been returned from overseas? 
. -\ .. ··. 11: ~ ~ , :, -.. 
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"A. Yes_J I returned 16 }.~arch 1945. 
I 

"Q. At what places were you held -a prisoner and state 

the approximate dates. 

"A. From August .1942 ~o February 1943, Bilibid in the. 

Philippine .Islands, near Manila; from February 1943 to June 

1943 1 Cabanatuan, near Manila; fi-om June ],943 to JUly 1944, . . . 

Pa~ay in Manila:; from July 1944 to · February 4, 1945 in 

Bilibid, from which ·I was released by the American forces 

on the latter date. 

"Q. When you were at Bilibid, how many Red Cross ,parcels 

did you receive? 

"A. On Christmas, 1942, we oach received 2½ (two and one­

half) Red Cross Parcels. Each man received l½ (one and one-

baJfl American pe r tish Parcel. We 

received about the same amount the following Christmas. 

"Q. . Can you account for too fact that you did not receive 

more? , 

"A. Yes, the Japanese were confiscating these parcels 

for their own use. 

"Q. How do you know the Japanese were cohfiscating· Red-=­

Cross parcels sent to American Prisoners of Far? 

"A. On one occasion, while at Bilibid, I was sent on a 

work detail to clean the quarters of General YAMASHITA, in 

his Headquarters at Manila. 

"Q • Who was General YAMASHITA? 

"A. He was the Japanese -Supreme Commander in the Philip-

- pine Islands. His headquarters were in a large building 

in Manila in whicµ there were several rooms. In the course 

of cleaning the room, I noticed one room in which were piled 

- . 
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to the ceiling American Red Cress parcels. Many had been 

opened, their contents rifled for the more desirable items, 

and the balance strewn about the room. 

"Q. What were the more desirable items? 

"A. __The Japanese particulP:!'lY liked American: made ciga~~ . 

rettes. In this same Headquarters building in Manila, I - -

noticed another room in which the door was slightly aja~.. . 

.. . ... 
I p~aked in there and found Red Cross parcels were simi­

larly . stacked, some opene~ anq scattered about. I don't 

know, but I irlagine many ~ore rooms served as storehouses 
. 0 

for similar packages. 

"Q. How do you kno~ these were American .Red Cr~s.s parcels? 

"A • .· They were plainly marked on the packages. 

"Q. Could you estima. te how mru:iY parcels were stored 1n the 
room ~WtY~--------'---~-'--..--------­

"A. I couldn't even make a conservative estimate, but 
~ 

I imagine the count ran into the thousands. 

"Q, While at Bilibid, did you 3ee any other evidence of · 

Japanese confiscation of American or British Red Cross 

items? 

"A. Yes, one even.ing while ~t Bilibid, I w: .s sit.ting 

at the doorway when two Japanese soldier guards passed my 

quarters, They were going up the s~aircase a few feet -away 

to their own quarters. They were carrying t·,.·o ca~es of 

Camel cigarettes. f.fter what I had alrea1y :::een, _it 

seemed Jogical to deduce that these two had been confiscated 

from items sent by the American Red Cross. 

(si·gned) "Ralph B. ScheibJ;eY
Ralph.B. scheibley, Maj., A.C. 

11State· of Ohio" --
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GENERAL REYNOLDS: The resf need not be read. 
"* • ' 

·- CAPTAIN HILL: We now offer in evidence Exhibit 239., 

sir,. 

CAPTAIN REEL: Sir, the Def~nse obje_cts to the ad.mis-
, 

sion -of this .exhibit- on the general grounds already -stated _and. . . . . 
:we wish to ,?Oint out, sir, that here we have what purports 

to be a sta~ement ma man who was apparently questioned 

by War Crimes investigator from the Prosecution. The Defense 

was not given any opportunity to file any cross interroga­

tories. _The Defense was given no opuortunity even to know 

that this statement was be~g taken. It is a statement 

that quite apparently on its face would open this witness, 

were he pres~t, to cross examination that would be most 

,.- material. 

The statel'.!lent is carefully drawn; the questions are 

carefully drawn to avoid all dates, anything that would 

properly place these occurrences. We strenuously object 

to this. Arxi we want to add, sir, that it is the admis-

sion of this sort of statement that would be most damaging 

to .any concept of a fair trial for an accused, who should 

have a chance to see the witnesses who accuse him, to cross 

examine them, at the very least to file cross interrogatories 

before anything like that has been introduced. 

GENERAL REYNOLDS: The point has been thoroughly 

argued by the Defense on former occasions. The authority 

of this Commission to accept affidavits is clearly estab­

lished in the rules and regulations by which this Court and 

its various agencies are guided. · The Commission is not 

willing to -entertain the further objections on the part of 
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counsel which have a:i_reo.dy be~m ruled upon and not sustained~.. 

The Commission, hc1t'lever, is willing to consider whether any. . 
specific point in a document should be stricken out or should 

receive the speci~l attention of the Commission. 

CAPl'AIN REEL: Then, sir, we would call your _special 
.. - - - - • -i.... .. - -- -- - ~ 

attention to the fact that this question relative to being. in a' -
. . 

purported headquarters of General Yamashita 1n Manila is a 
. . 

cfliestion that is asked without any ~eference to date. The 

answer was· 11 0n one occasion", ·and no date was fixed. 

We also wish to point out that in the remainder of the 
Q 

questions and answers the witness relies on what he chooses 

to call his "imagination". He says "I don't lmow, Q~t -I·· 

imagine many more rool'.!lS were there" and ·11 I imagine· that count ~ 

ran into thousands". 

Wes om-

mission 1n addition to the objection which the Col!lmission 

has rU.led on. 

GENERAL REYNOLDS: Is the·r~ _any specif:-'.c statement to 

which the Defense 'V.rishes to move that should be stricken? 

CAPTrlIN REEL: _Yes, sir. Starting wi+.h the q1:1estion 

"Can you account for the fact that you die n: ,-'· receive· more" 

on page 1, the Defense asks that all the re3~ of that page
. ... .. 

be stricken. There is no basts shown in the statenent for 

any of the information which the ~ffiant pu.rp0rts to have; 

no basis for showing -why he thinks parcels ·,\"·.,.;.·9 confiscated; 

no basis for .showing why he thinks he was in any headquarters, 

supposedly or General Yamashita; simply conclusions that have 

no basis, no suppor~ in fact in this statement •. 

GENERAL REYNOLDS: The motion of counsel ·1s not. 

• t 
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sustained, but the Commission on its own volition takes the 
' 

f~llowini action: 

At the top of page 2, the first answer, the final' 

sentence reads as follows: "I don't know · ·but I imagine 
' ' 

many more rooms served as sto~ehouses· for similar packages". 

That statement is stricken from the record. 

In the third- answer on the same page the statement 

" •• . • but I imagine the ~oµnt ran into the· thousands" is 

stricken from the reco.rd. Tbe, ariswer would then reraain: 

"I couldn't even make a conservative estimate". 

With those exceptions the document is accepted ' in 

evidence. 

-(~osecution Exhibit No. 239 
for identification was re­

ved in evide·nce. 

,. 

. . 
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(Statement of Dr. Floyd Olin 
Smith was marked Prosecution 
E~bit No. 240 for . · 
identif~ca-tion.) 

CA~TAIN HILL: The Prosecution now offers in evidence 

its Exhibit No~ 240, sir, which is the swo~n statement of 

Dr. Floyd Olin Smith, taken by an officer on 13 August . 

1945, at Long Beach, Califort11a, and s.worn to · by the . -
·arfiant.. .. . 

.. 
. qENERAL REYNOLDS: Tne Commission will be in r-ecess 
.. 

for approximately 10 minutes, and will take up the document 

upon its return. 
0 

(Short recess) 

GENERAL REYNOLDS: The Commission is in session. 

We are now considering a document which was introduced. · . 

re any specific points to which the Defense would .. . . .,.•.· 

li'lte to invite atten~ion? 

CAPTAIN REEL: The Defense, sir, wishes to object 

to the admission of the document, in addition to the stat~d 

objection. It appears to be the s·tatement of a physici.an, 

a doctor, who was at Santo Tomas. This Commission has 

already ordered the Prosecution to produce as a witness in 

person here at this trial, a doctor who is available, who 

was available. This statement seeks to -p_rove s_imply the 

testimony, simply the facts that the Prosecution would 
~ 

seek to elicit from their witness. 
. 

We believe that the 

Commission, having rul~d that the Prosecution should 

produce a witness in person, ·that that should be done; and 

that this consequently, is imprope~, should not be a~~~ed~ 

GENERAL REYNOLDS: The ·commission f~els about the 

.... 
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objection th&t it is only . a repetition of the former 

objection as to the admissibility .of ~ffidavits; and since 

the Collliliissfon has _stated that further objections of that 

nature would not be considered, . the Defense is considered 

_out of order, is overruled, and the document will be 

accepted. 

However, the Commission again asks if there are any 

specific statements therein to which the attention of the
• 

Commission should be called. 

CAPTAIN REEL: Sir, so that there be no mistake 

about this, our objection was different and we intended to 

make it different, The objection is based on the grounds 
' that the Commission has alreacy ordered _the production of 

mi ht add that there is no parti-

cular part of the statement to which we wish to call 

attention. 

GENERAL REYNOLDS: The document, there~ore, is ac­

cepted in ·evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 240 
for identification was 
received in evidence.) 

CAPTAIN HILL: I would like to rea<i t :,y, ques'.;ions 

and answers, sir, into the record. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

CAPTAIN HILL: I will omit reading the caption and 

the signature and El-ffidavit, and read only -;:Le questions 

and answers: 

"Q State your name and permanent addres~. 
11 A My name -is Dr. Floyd Olin Smith. My permanent 

.,address at present is 710 East Sixth Street, Lohg Beach, 
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' .,. 
- California. 

"Q What is your occupa tio~? 
. . 

"A . I am -r~tained as Indus trial Surgeon by the Insular 

Lumber Company, whose . home office is 848 Land Title 

Building, Philadelphia, Pennsylvania. · 

"Q H~ve you recently been returned to the United States 
•from overseas? 

< -

~ A ~ • 

•11A Yes, I arrived in the United States from the Phili-.. ·. . · 

~pine Islands on l'pril 8, _1945. 
., 

"Q ,,·ere you an internee? 
Q 

"A Yes, I was interned by the Japanese.. 
"Q At what places were you held and state the approx:L-

mate dates. 

"A I W2S taken into custody at Fabri.ca on the Island 

ot: Negros, Philippine Islands, in the latter part of.::..· 

May, 1942. I was interned from June 5, 19~2 to. March 1, 
1943 at Bacolod, Island of Negros, P. I.; then at Santo 

Tomas in Manila from March, 1943 to September 9, 1943; ~h~n 

at Los Banos from September, 1943 to January, 1944; ..and 

finally, at Santo Tomas from January, 1944 until liberated 

in February, 1945, 

"Q Did you hold any positions in the above internment 

camps? 

"A Yes, at :aacolod :tnternment Camp,- I was Chief Doctor; 

at Los Banos Internment Camp, I was assistant to the camp 

doctors and in charge of hygiene and sanitation; at ~anto 

Tomas Internment Camp, I was in charge of hygiene and 

. . sanitation, Camp Medical Chairman for six months, i.e., 

March to_Scptemb~r, 1944, and in charge of the contagious 
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hospital and Night ~edical Officer. 

"Q Did you -witness or have- you been told of any mis- · 
. . 

treatments of American citizens at anytime? 

."A Yes, I am familiar with the failure of the Japanese 

to supply American internees at r anto Tomas Internment 

Camp with proper and sufficient food trom February, 1944 

to ebruary, 194~ • .. . 
- ' .. ·"Q· ·· Doctor because of your posit.ions at i?anto Tomas' . 

w1 th reference to .the health ot the ',internees and your -

medical background, I am goin~ to qu,alify you as an expert 

in this matter. · You are presently a member of the medical 

profession? 

11A I am. 

"Q Where did you attend medical school? 

11 A · . At the University of Iowa. 

uQ When did you graduate? 

"A In 1911. 

"Q When and where was your internship'( 

"A At the Iowa Methodist Hospital, Des Moines, Iowa, 

in 1911 and 1912. 

"Q During that time you did what type. cf ~nternship? 

"A General rotating internship. 

11Q Briefly state the positions you heve held and the 

places you have practiced since your interns :11p and up to 

the present time. 

"A In 1913, I was an assistant to Dr. Fred Shepherd at 

Anitab~ Turkey; in 1914 and --1915, I was with a medical 

mission in Diarbekir, Turkey; in 1916, I was with the Red 

,Cross in Russia and Persia; in 1917, I was in the United 

\ . . :,.' 
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States; from 1918 to 1931, I did '·general medical -wor ­.,,,.__ 
' various parts of the Philippine Islands,. and from 193~ to 

1941, I have been an industrial surgeon for ~he -Insular 

Lumber Company at Fabrica on the Islehd of Negros, Phili­

ppine Islands • .- l: \Vas then interned QY the Japanese. -

"Q Doctor,. will you now state from your ·own knowledge and J 

also from a medical point of view, what you '1mow of the food 
.... 

situation at Santo Tomas between February, 1944 and 

Februe.ry, l945. 

"A Yes. On FebrUPry 1, 1944, the Japanese military 

authorities at Santo Tomas Internment Camp changed their 

system of supplying food to the internees. Previous to 

this dato, the Japanese paid~ lump sum to the Internees 

Committee which vms used for food and other expenses. Under 

th!lt system we bought whet we considered necessary and had 

buyers go out to Ma~la. Under the new system the Japanese 

took over everything. It was wit~ the inauguration of 

this new system that deprivations really commenced. The 

J~panese authorities promised us a ~iet consisting of rice, 
.,. 

veg·etables, meat or fish, fats and sugar amounting in_a+I 

to approximately 1700 calories a day. In reality, for 

only the· first three months (that is, February, M~rch and 

: pril) until the time we were released did the daily diet 

supplied by the Japanese consist of 1700 calories. Dur­

ing the remaining time, th~t is, from May, 1944 to 

February, 1945, _it w~s gradually reduced until 1 in January 

and ,February, 1945, it amounted to a bout . 600 calories· · ~ 

daily. Actually, we did not . live solely on this as the 

camp had some reserves, obtained prior to the new system, 

... 
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with which we suppiemented this diet for ~bout ~ight 

months. As a _general rule, .we received for breakfast a 

small quantity of rice; lunch was abolished after Sept­

ember, 1944, except for 'those engaged in labor, and this 

consisted of a sma~l amount of vegetabie soup. The 

evening. meal enel'ally consisted of r~ce, vegetaples and 

·_ gravy. The malnutrition resulting from this insufficient 

food, especially the lack of proteins, commenced to take 

its toll in November, 1944. From the beginning of this 

system, that is, February, 1944, unti1 we were rescued 

in February, 194,, ~t least eighty of the internees died 

of malnutrition or starvation. As night medicel officer 

at the General Hospital in Santo Tomas, I ~s conversant 

with · the various coses and wj tnessed the-dea-th-ef- a-t-leas-::r----­

fifty of the above-mentioned eighty deceased. In signing 

the death certificates of these people, I, as well as the 

other Americ~n intern~e doctors, stated on these certifi-

cates that the primary or contributing causes we~e 

starvP.tioh or malnutrition. In January, 1945, Dr. Theodore 

D. Stevenson, who was ·Medical Camp Head, and I, as one 

of the camp physicians, were called in by a (;pptain Nogi, 

the Japanese Medical Officer in Charge of Civilian 

Internees. Captain Nogi told us that these starvation 

and malnutrition diagnoses would have. to be discontinued 

because they were a 'reflection on the integrity of the 

Imperial Japanese /rmy'. In case of death, Capt~in Nogi 

stated, any other diagnosis wo~ld' be~acceptable to the 

Japanese, and that serious consequences would result if 

the practice of mentioning starv~tion _and malnutrition as 
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causes of death con~i~ued on the aeath certifiqates. No 

reply -was asked ~or at this time by Ceptain ·Nogi. Dr. 
, I .

Stevenson and I, on leaving Captain Nogi's office, dis-

cussed the matter, and it was de_cided that Dr. St61Tenson· .· 

would resign as Camp Medical Head in protest. He wrote.'· a- · 

letter .of resignation. to this effect and for this, was 

sentenced to twenty de.ys in jail. He actually served 
A ' 

t~ee days, as we were .. then rescued by the American 

· forces. 

"Q Doctor, whatt effect did this diet have on the other 

internees who did not die from it? 

"A All lost considerable weight; strength and ·resistance. 

to diseeses. eome were mere skin ahd bones, others were 

swollen and edemetous. -framed. men wer~ very 

hnrd hit. It was noticee·ble that women, chi°ldren and 

smaller men stood the stervation better. 

"Q What protests we~e made with reference to this in-

sufficient diet? 

"A In May, 1944, the Medical Staff of the camp, of which; 

at t_hat time, I was chairman, wrote -a letter of protest 

to the commandant, a Colonel Yoshie, and asked for an in­

crease in food. This letter we.s delivered to Colonel~ 

Yoshie through the · Internees Committee. 

"Q Whet results followed this letter of protest? 

"A It was badly received 1md Colonel Yoshie stated to 

us that he regArded 1 t as a personal affron_t _and could 1.1nd 

would not do anything P.bout it. Colonel Yoshie further · 

stated thPt the food could not be increased because no 
. . 

extrP. ·rood was available. Col9nel Yoshie stated th~-abqve 

\ '. . 
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to us in~ meeting b~tween, himself, the Internee Committee, 

Dr. L. z.• Fletcher, one of the internee doctors and myself.
; . 

No· remediai step~ were. taken, r.nd, as a matter of fact, 

the food si tuetion- bece.me worse. 

"Q Were any other protests made? 

11A ' · Yes_, p ~cti~ally ·every month, in the camp monthly 

r~port to the Japanese authorities, protests were made in 

regard to the food s1tu~tion. These protests were seem­

ingly ignored. 

"Q To your knowledge, was Colonel Yoshie's statement 

as to the le.ck of extra food correct? 

"A To my knowledge, it was not. • From the appearance 

of the Japanese soldiers and Japanese civilians stationed 

at the camp, they were we 

Furthermore, there was an available supply of food putside 

the camp, which the Japanese could have obtained or at 

least allowed us to buy. As a matter of fact, when 

P.ttempts were made by individuals outside the camp to . 

supply us with additional food, the Japanese refused to 

consent to this. II!lI!ledie.tely upon rescue, le.rge amounts 

of food, including fruit, vegetables, eggs., fish and 

canned goods, were brought to the camp and sold by the 

Filipinos. 11 

signed, "Floyd Olin Smith, M.D.•i and . sworn to. 

We offer this in evidence. 

CAPTAIN REEL: Sir, may we point out, not referring 

to any particular statements in the statement just read, 

that Colonel Yos~e who was there referred to, left the 

c~mp considerably before the time with which this trial 
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is supposedly con~erned. 

GENERAL REYN.OIDS: The statement or the Defense 

is noted by the Commi$sion. 

(Statement of Dorothy HolQa?l 
McDonald Wes marked 
Prose.cution Exhibit No. 241 
£or identification.) 

CAPTAI-N. BILL: Th~ Prosecution now offers ·in 
.. . evidence its Exhibit 241, sir. _ 

GENERAL REYNOIDS: · ,Read the questions and answe'ts 
. . 

after identifying the document. 
Q 

CAPTI.IN HILL: The exhibit 1s a ·sworn statement by 

Dorothy Homan McDonald, of 123 Helms Avenue, ~wedesboro, 
. . 

New Jersey, taken on 11 t-ugust 1945, before ·2nd Lieutenant 

Thomas J. Fallon, Corps of MP, and is sworn to by the 

affiant. 

GENERAL REYNOLDS: Proceed. 

CAPTAIN HILL: (Reading) 

"Q State your name, perma~ent home addr.ess and eccupa-

tfon. 

"A Dorothy Homan McDonald, 123 .~s Avenue, fwedesboro, 

New Jers~y. I was employed in the Finance D~partment of 

the United States .r-rmy in Manil~, P. I. 

"Q State the date and pla·ce or- your birth • 

"A I was born 5 February 1915 at Philadelr,hia, Pennsyl~ 

vania. 

"Q What formal education have you had? 

"A I am a gradue. te of Swedesboro High School and 

Phil~delphie Busiriess Coiloge. 

"Q Are you mBrried or single_? 

.: -... ~\ ·, . 1:471 . .. 
. . 
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"A · I am married. My husband's n~me is William Douglas 
' 

McDonalq.. 
. 

·"Q · Have you recently been returned to the Uniteci States 

from overseas? 

"A. Yes, I arriveq a t San Francisco, California 8 April 

... 1945. 

"Q Were you a internee? 

"A Ye~. 

"Q At what places were you held and state the approxi-

I!lcl te da tes? 

"A I was · an internee at eanto Tomas during the entire 

Japanese occupAtion except for the first four.aonths dur­

ing which time I was permitted to remain outside b0cause 

I have two-'Sli1all children. 

"Q Do you heve any knowledge of the mistreatrnent of 

American citizens at Santo ToI!las, Manila , P. I.' from 19 

April 1942 until Febrw.ry, 1945? 

"A Yes. 

"Q State what you know of your own knowledge of thP.t 

incident. 

"A For the first two years of the Japanese occupation 

the Diplom?. tic Corps W?~ in charge of the cAmp, then the 

Military took over and a Lt. Abico was in charge. Lt • 

./. Abico was killed in action leter. At Christmas of 1944 

1,000 eggs were brought to the gates of the carnp and the 

Jape.nese refused to take them in. These eggs were for the 

use of the internees. We wer e getting 900 calories in 

November and December or ·1944 and 700 in January of 1945. 

We never did get enough to eat and the Philippine natives 
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told us t~-t- the Japanese were selling the relief supplies 

instead of giving them to us. Later in 1945 we got 200 

grams of rice while the J~panese were getting 900 grams 

of rice. 

"Q Do you know if anyone died as a result of the lack 

of food? 

11A Yes, !=' nm Thompson, in charge of the Manila Trading 
_.. .. . 

and S~pply ~ompany died of starvation in the latter part 

of January 1945. I had seen h1m frequently until early 

January and saw his condition. Robert Ralston died of 
0 

beriberi after the American soldiers arrived. 

"Q Do you know of any others who suffered 111 effects? 

"A Yes, both of my children had rickets. They are, 

Lynn; six years o ce years old. Th 

were exa~ined ,by -Doctor Norman MacNeill in ~ay, 1945 at the 

Jefferson Hospital in Philadelphia, Pennsylvania. They 

had also been exewined by Army doctors while we were in 

camp. Also, ny fece WAS pe.ralyzed on the right side 1vr 

three weeks as a result of ~~lnutrition. 

"Q Who WP.S the camp spokesman? 

"A Earl Carroll was spokes~an until about :944 at which 

time Cerrol~ Grinoll and Sam Lloyd formed a committee 

together with Earl Carroll. 

"Q Do you know if any of these men enterec. protest 

with the Japanese about the lack of food? 

"A Yes, they complained constantly but were unable to 

get any results. Also Major P. · Noell, u. s~ Army doctor, 

continually coMplained without results. 

"Q Is there anything else. that you want to tell me a·bout 

. . . ..... 
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- - -

this. incident? 

"A Yes, we never did ·- get any mail; the housing condi-

tions were always bad and for the first six months of our 
. internment -we got no food at all from the Japanese and 

were forced to buy it from outside the camp until the 

military authorities took over. After that we were pro-

hibited m. buying outside. 

"Q. Can you identify any Japanese who were in charge of 

the caiilp at any time? 

11A Yes, while the Diplomatic Corps WP.s in charge there 

was a man rmmcd Kodaki, another man named Tsurumi, and 

another named Yamaguchi. Following Kodaki, -- Kuruda was 

commandant. 11 

We offer in evidence Prosecution's Exhibit No. 241, 

sir. 

GENERAL REYNOLDS: Is there any specific statement 

to which the Defense wishes to i~vite the- attention of 

the Commission? 

CAPTAIN SPNDBERG: Sir, on page 2, the second 

answer, we ask tMt the statement 1'We never ·.lid get 

enough -- 11 , starting withthe words "The Philippine natives 

told us that the Japanese were selling the relief supplies 

ins teed of giving them to us 11 ; we ask that the t be 

stricken. It is a matter obviously not within the knowledge 

of the deponent, and is double hearsay, incompetent. 

GENERAL REYNOLDS': That part of the .sentence read­

ing as follows, is stricken from the record: "And the 

Philippine natives told us that the Japanese were selling 
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..... 

th relief supplies instead of giving them to us." The 

sentence will therefore. read: ~e never dil get e~ou~h 

to eat. 11 

I 

CAPTAIN SANDBERG: J\nd ~ the next answer, we a~k 

the t the stat~ent "Yes, Sam Thompson, in charge of the 

Manila Trading and Pupply Company died of starvation in 

the l _lfltt_er part of January 1945" -- that ·is a medical 

~pini~, ·~ diagnosis by a person not qualified, by a per­

son )1ot qualified to make such a d°iagnosis. 

GENERP.L REYNOLDS: Since the statement is cleer to 
0 

thet effect, it is ~ermitted to re~ain in the record. 

The Commission notes, however, thet it is mcre_ly the ob- · 

servation of a laynan. 

C/.PTAIN SANDBERG: We make the same objection to ... : 
the last sentence of that answer. 
<., • 

As to the second answer from the bottom, we wish to 

make this observation: This statenent illustrates, in 

our opinion, the misleading nature of this . type of what · 

might be described as "scuttlebutt" evidence --

GENERAL REYNOLDS: We have gone into that so many 

times, that the Commission charges the Defense Counsel 

to refrain entirely from such comments. .:.The .rules . 

Bnd regulations which guide this Conmission . are binding .. 
. 

upon the Commission end agencies provided_to ~ssist the · 

· Commission. We are ·faced with a probing behind the lines 

of our enemies during an extensive period, ~to ~ind .9ut 
.... 

what went on. We have been authorized to receive and 

weigh such evidence as we qan consiqer _to have probative 

value, and further cqmments by the Defense ·on the right 

\ ., 
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which we have· to accept this evidence is decidedly out 

.of order·. 

CAPTAIN SANDBERG: Sir, we have a specific objection . 
to that. sentence. We point .out, as previously having 

been eyidenced, that the purchases made on the outside 

were de with funds eppropriated by th~ Japanese; · that 

the interne·es were not forced to buy on' the outside, ,;:but 

on the contrary regarded it as a privilege. For ;that 

reason we ask that that statement be stricken as being 

incompet~nt, ·opinion, and not within the knowledge of the 

witness. 

CAPTAIN HitL: ~ir, I think Counsel has made a mis­

. .,..s-ta tern en t • .. 

Did I understand you to say that th0 funds used 

by the internees to buy from the outslde were furnished 

by the Japanese? 

CAPTAIN Sf..NDBERG: That is r.1y understanding of the 

evidence. 

GENERAL REYNOLDS: Tm t is .also the understanding of 

the Commission, tha t up to a certain da te funds were 

provided by the Jap~.nese. 

C.APTJ.UJ HILL: _r very small portion, sir, I believe 

the evidence will show, of the funds used to purchase on 

the outside were furnished by the Japanese. The majority 

of the funds cP.me from the individual internees. 
- ·--- -- -- - -· 

GENE'RL L REYNOLDS: And that may be the case. How:. - -
. 

ever, the CotUnission has accepted the statement that ~p 

to a certain date a money allowence was provided the in­

ternees for the purch9'e .of food on the open market. The 
. . . 
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-~ question raised by the Defense 1s cleRrly understood by 
the Commission, and the point is well taken. · If there 

. - . . 
is anythi~ to be gained by striking any ·part of ·that 

. . 
sentence from the record, the Commission will do so. 

. . 
CliPTAIN SANDBERG: Vlell, sir, ~e request that. lhat 

portion of the sentence starting with , bhe second line, 

with tho word "and" and going thl'ough to the end of the 

. spntence, be stricken• 
. ·.: 

GENERAL REYNOLnS: Very wel~. The sentence, then, 

would read as follov,si "Yes, we never did get any m~11; · 
Q

the housing conditions were always bad.tr 

Proceed. Tho doc~ent 1s accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 241 
for identification was 
received in evidence.) 

,, 
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. . 
CAPTAIN IilLL: Mark this for i.lentification, please. 

(Statement of Anna Louise Pardew 
was marked Prosecution Exhibit 
No. 242 for identification!) 

CAPTAIN HILL: 'Sir, the Prosecution now offers into 

evidence its Exhibit No. 242, which is the sworn statement 

· :of Anna _Louise Par~ew,a first lieutenant; R-680, and sworn 
~ . 

·to on the 28th o September, 194~, at Po~~land, Oregon, 

before a Summary Court-Martial officer. 

GENEa'lli REYNOLDS: You may read the questions and 

answers. · 

CAPTAIN HILL: 11 Q. State your full name, rank, 

serial number and permanent home address. 

"A. Anna Louise Pardew, First Lieutenant, R-680, ll728 s. E. 

Powell a dietit-inn,..-------

"Q. Please state the history of your capture and intern­

ment, giving dates and _places. 

"A. I was taken by the Japanese on 8 January 1942 in 

Manila and brought to the internment camp at Santo 

Tom~s. They released ~eat 8:00 P. M. that evening and 

I was allowed to live in Manila at the Embassy Apartments 

on Dakota Street until about the 17th of April, 1942. On 

that date I went to the Holy Gho~t Convent which, about 

three weeks after my arrival there, was made an intern-

/ oent sub-ca~p for mothers of very young children. In 

June of 1942 I went to St. Luke's Hospital and was there 

as a patient until 15' August -1942- on which date I volun.-_ 

tarily went to Santo Tomas. I remained at Santo Tomas 

from that time until our- liberation by American Forces 

on 3 Februa~y 1945. 
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"Q. What ;,nformation have you regarding the failure of · · 

the Japanese to provide American prisoners of ·war and 

civilian internees with proper food, quarters and 
' 

nedical ·care? 

"A. I can give a brief resume of the conditions at Santo 

Tomas from the beginning although I was not there during 

the first six months. I was working in the main camp 
. . 

kitchen ·and_w4s present during most _of the discussions . . 
,0, • - • 

with the Japanese regarding food conditions. · 

11 Q. Would you state your qualifications as a dietltian 

with regard to degrees and experience? Q 

"A. I received a Bachelor of Science d~gree from George 

Washington University in January of .1933 and 1n June ~f 

tetic Certificate from Walter Reed 

Hos,pital in Washington, D. C. I worked with the Nestle 

Anglo-Swiss Milk Products Company of Manila in Manila, 

Philipping Islands, from 1934 to 1936 in the Consulting 

Nursing Department. That was under the Advertising 

Department and I made out recipes and supervised nurses. 

I was married in 1936 and did not work until August of 

1941 when dietitians were badly needed Li ~anila. I 

went to work at Fort McKinley and worked the~e until a 

few days before I was taken to Santo Tomas. I was 

notified after our liberation that I had been commissioned 

and that the date of my. commission was retro·:1.~tive to May 

_of. 194:4.__ · 

"In the early part or 1942, the first days of 

internment, the internees had a very difficult time and 

the Red Cross handled the food situation as well as 

. , 
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possible": The J~panes·e ma.de no pretense whatsoever at that 

t~me to provide food for tpe interne'!,_s, but despite tha~ I . 

~ ~o~'t believe_that ~he · shortage of food was so extreme as 

were the conditions under which it was prepared plus the 

fact that ail or the internees were at that time still 

unaccustomed to the treatment at the camp. I can't give any 

informati911 as to the identity of the Japanese responsible , 
... ~ 

' . ' far_~he.'la.bk of food, but the camp was still under 

civilian .administratio~ at that . time. 

11About six months after the cam!> was opened in 1942 

the Japanese allowed the front gate to be opened. At 
I 

this same time they also permitted laundry to be taken 

in and out and packages to come in. The Japanese were 

providing 80 centavos per day per person or 

' tenance of the camp. Feeding of --the internees -was handled , 
.. .._.. 

as a camp project through three kit chens; the main 

kitchen which carried the largest burden, the ·annex 

kitchen whic~ prepared food for the children and the 

hospital kitchen. Extra food and other. commodities were 

available through canteens and an indigent fund which had 

been established to provide extra food for those people 

in the camp who were destitute. I don't know how.much 

money was spent in the campt> supple~ent our allowance 

but we w~re constantly in d&bt. 

"The main worry at this time in so far .as food and 

diet was concerned were fats and Vitamin B. There were 

plenty of fats but they were inadequate because ~hey 

were not the essential fats. 

"Conditions cannot be considered too ·bad until 

. .~ 
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January or 194-i..when t~e Japanese military took over control · 

of the camp. The lirn1ting factors _at ,this time were in-
. -

creasing food prices and accessibility of food. The 

~apanese used these thipgs ns an excuse, for while food 

uas scarce 1n Manila there was an over-abundance of it 1n 

the outlying provinces. 

"The first act of the Military was to cut off all 

closea and by April practically all touch was lost 

-' 
conta~t with th_e 9Utside. All the gates and the markets 

I\. ~ • • ~:1 

were 

with the outside, or at least so thought the Japanese; 

We were then unable to supplement the camp diet tq any 
. . 

appreciable degree except through our camp gardens. The 

greatest difficulty with the gardens uas the fact that 

~sical-cond.i.tion of-th.e..-.intQPD.ees-cl-id-no:t-al-lo 

them €ct-care properly for the gardens. By rnid-Octobe~ we 

were practically dependent upon the Japanese rations. 

"Actually, the daily caloric content of our food 

was around or less than 400 calories per person, although 

as a morale factor we constantly told the people that it 

was higher. The correct figures are more accurate and 

more rea~ily available in the comp records . 

"From the very first we began ser,,in6 a breakfast 

and an evening meal from the main kitchen. From the 

special kitchens, children's and hospital, an adequate , 

noon me~l was served in addition. Persons d0ing heavy 

+abor work were also allowed a qopn meal. 

"For the first two and one-halt years most of us 

cooked our own noon lunches. The supplementing of the 
' child's diet consisted mostly of milk ·and_fruits and as 
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a result the children's diet was almost adequate and was 

well prepared. 

"In tne last . six months of the internment the in-- . 
adequacy of diet was further complicated ~y. the fuel · . ' 

J 

situation and inadequate equipment for the preparation 

of our food~ Much ore could, have been done by the main 

kitchan had there been proper-facilities which to prepare 

the food. 

"t. typical daily menu in January of 1944, consisted 

of a breakfast of cereal, coconut milk and coffee, and a 

supper with rice or potatoes and a meat dish or stew and 
a vegetable. Usually we had fresh fruit about three 

tiI!les a week. 
r-' 

11By December of 1944 the main kitchen was serving 

a breakfast of about 80 grams of cereal with very little 

salt, and a noon meal of a vegetable broth,usually made 

of the parings. The evening meal, about 4:30 . in the 

afternoon, consisted of a ste1,·1 made of approximately 100 

grams of rice, 80 grams of soybeans and any available 

vegetables-

"Societies on the outside such as the Swiss 

Community and the Catholic Women's organization tried to 

send food in to us but the Japanese assured them that we 
.../. 

were being well fed and such was not necessary. ht the 

time the 1).merican troops came in they found enough ~food 

in the Catholic Seminary next to the camp to feed all 

the internees for three. days, and friends on the out­

side had been trying for weeks to get that food to us. 

"Q. Can you give any information as ·to who was responsible 

,. 
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• • 

for this?· 
. ' 

11A. No, I carmot. All through qur internm~nt we protested 

and made . attempts to pin do:wn certain of the Japanese 1n 
~ 

charge of the camp. It was imJ>ossible to find any of 

them with responsibility .tor any act compiitted and 1 ·1mow 
. -

of no way to determine just whe gas responsible. Starva­

tion seex:i~d to b_e a. deliberate policy clictated from 
,; .. . 

higher authority. _.-
... ".I .. .. 

111\nna Louise Pardew, 

"First Lieutenant '° 1\SN R-680. 11 

GENERAL REYNOLDS: A~e tpere any specific statements 

in this document to which the Defense ,1ishes to invite · 

the attention of the CcI!IIilission? 

aragraph 

on page 3 be stricken as riot within the knowledge of the 

witness, and incompete~t. 

CAPTAIN HILL: Major Kerr just called my attention, 

sir, to an incorrect reading which I made, and which I 

should like to correct in the record. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

CAPTAIN HILL: It is on the last page , The last 

part of the answer should read: 

II • At the time the .American troops cam~ in- they' 

found enough food in the ·catholic Seminary next .to the 

camp to feed all of the internees , very well for three 

days, and friends on the outside had been trying for 

weeks to get that food to us. 11 

Pardon me. · 

GENERAL REYNOLDS: The Commission notes the objection 
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to tne paragraph on page 3 of this document and directs 

that it be ~tricken from the record. The paragrapp 

starts: . 11S o_cieties on the outside, such as the Swiss 

Community and the Catholic Women's organization", and 

so on. 

Is that the place? 

CAPT'AIN SANDBERG: That's right, sir. 

The Defense obj~cts also to the . last sent~nce of 

the statea~nt, which .is obviously improper, not based 

on knowledge; pure hypothesis, pure opinion. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission directs the final 

sentence in the document be stricken. 

With those exceptions the document is accepted in 

e • 
(Prosecution Exhibit No. 242 for 
identification was received in 
evidence and so marked.) 

CAPTAIN HILL: Sir, the doctor that you requested 

yesterday I was unable to locate last evening, and I 

shall try to get him in here just as spon as I can, 

probably tomorrow or the next day, and with the Court's 

permission put · him on the stand out of order. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

CAPTAIN HILL: Thank you, sir. 

CAPTAIN PACE: If it please the Commission, the 

Prosecution is now prepared to p~oceed with Bill of 

Particulars paragraph No. 1, 

_ Paragr~ph No. 1 charges the destruction of. human 

life and pr~perty ·in the B~tangas Province. Tne first 

case presented will pertain more particularly to Bill 

.· 
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of- Particulars No. 49: the destruction ot life and pro­

perty in the ~icipa~!ty of Li~a, Batangas,. 

Lieutenant James Healey. 
. . 

FlRST LIEUTEN~T JlJ&ES P. HEALEY, JR. 

-called as a witness on behalf of ·the Prose~ution, being 

first duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EX/IMINATION 

Q _: (By~Captain Pace) Will you give -your name, rank; 
. . . 

ser~al number, and present assignment, . please? 

A James P. Healey, Jr.; first lieutenant, 0-20;2;88; 
0 

War Crimes Investigating Detachcent. 

Q Have you been in charg~ of the team of· War Crimes 

investigators who have been ·working 1n the Province of 

Batangas? 

A , Yes, l have. 

Q And are you, as a supervisor of that team, familiar . 

with the Province of Batangas? 

A Yes. I have traveled through most of it for ap-· 

proximately a month. 

CAPTAIN PACE: Mark this for identificatio~, please. 

(Map of Province vf Batangas was 
marked Prosecut!.un Exhibit No. 
243 for identifica:tion.) . 

Q (By Captain Pace) Will you look at Prosecution's 

Exhibit No. 243 for identification and s t ate whether or 

not that is an accurate representation of the area in 

Batangas which it purports to represent? 

A It is most all of Batangas Province except a pnrt 

of the northern part which appears on this map. 

Q Does it appea~ correctly? 
. , 
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A It doe·s. 

C~\PTAIN PACE: I offer Exhibit 243 for identifica-
\ . 

, .tion in evidence. 
I 

GENERAL 'REYNOLDS: There being no objection, it is 

accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 243 
·, for identification was received 

· in evidence and so marked.) 

Q (By Captain Pace) In your investigations down 

there have you assigned investigators to various cases? 

A Yes, I have. 

Q Has that assignment of investigators been based 

upon municipalities? 

A Yes. 

Q W,i-1-1 you explain the municipal setup in Batangas 

and in other provinces of the Philippine Islands, so 

that we will understand the geographical setup of those 

things? 

A Well, a province is divided into several munici-

palities, a municipality being similar to an American 

county, and the tovmsite of the municipality is called 

the poblacion, and that is where the seat of the govern­

ment for the municipality is located, and the other paTt 

of the municipality beside the town or poblacion are 

the outlying barrios, and they spread all around the 

town area. 

In Batangas Province 1 believe there are about 

five or six different municipalities. 

Q In the case of -the murder of human beings and the 

destruction of property now being considered, that of 
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pality or _

do~ s that include the town t Lipa , or the 

Lipa? 

A It incl~des ~e munic1pal1ty of Lipa, that is, 

eluding the town and :the outlying barrios 'tha t compose 

the municipalit7. of Lipa, the municipality of Lipa being 
-
equivalent to a large county. 

Q And'.the cases involved occur both in Lipa· and in 
., 

the. barrioa: surrounding Lipa? , 
# . .. -I 

.. · ...: 
A Yes-. Most· of them are .in the barrios. 

Q Did you have occ·asion during your investigation 
. Q

down there· to study intelligence reports, interview many 

people, study many stat~'ents, and ; eceive other infor-
,. . 

mation which would enable you t> describe the military · 

uni-ts- which occupied that -area 'dur ing- the- Japanese~--­

·occupa tion? v ' 

A Yes. I took approximately about · 20 or 2; state-· 

ments, informal interviews with. at least 50 other people, 

and I have read every stat'~ment that has · ~een t_aken in 

that area. I imagf:ne there were well onto a ' hundred · or , 

a hundred and fifty statements, and I have made a report 
. 

on each case, and I have had access ' to reports ot the 
~ 

11th Air Borne Division and the ?th Cavalry'Divis~on 

of the American forces that operated in that area; also 

G-2 reports, ATIS reports~ 

Q Based on the !µformation which you gained in this 

way what Jepanese militar y unit operated in that area 
... 

~urJ.ng the occupation? 

A The Fuj':1 Heidan Headquar.ters, r th~ coI!llilanding. . 

officer of thet being C0lonel Masatoshi FUjishige, and this 



headquarters wss in charge of the various garrisons 

oper.at~g in ·the Batangas Province, and -also the Kempei-
~ . 

. · ·Tai, or 'm11_1tary police. · 

Q What was Masatosbi Fujishige '~ comma~? 

p Besides being in command ot tt~s Fuji Heidan, he 
; 

der ,ot_the 17th Infantry Reglment of the 

8th Japanese Division. : 

Q What was - the strength of ~t- regiment ·as it was 

reinforced? 

A I believe th~t it was approximately 6,000. I am 

not sure on that figure. 

"Q And ·was that regiment a part of · the Imperial 
__.._,___ -

Japanese-A-r"my?- - ~ ---
_,....., 

A It was. 

CP.PT!.IN PlGE: You may inquire. 

C~PTIIN REEL: No questions. 

Pardon me, sir, we would like to ask a question of 

this witness. 

CROSS EXAMINJ-.TJON 
_,, 

Q (By Captain Reel) In your _inv~stigations, Lieu-

tenant, in addition to what you have told us, did you 

have 
; 

occasion to investigate the guerrilla activities 

in bat area? 

A Well, in every s taternent that we took we· would ask 

·the witness what wes the _reason for the a troc~ ty' com- · 

Q And that usually had to do with guerrilla. activi-

-ties? 

A No. Usually, 1f you we.nt me to give you the usual. 
. ,• .· 
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answer, it was that the actions were taken as ~ pre~~ns.e 

of guerrilla activities, because most of tho witnesses 

were, or a lot of them .were? WQmen and chi;dren, 

Q And as such claimed ·not to have anything to do with 

guerrilla activities? 

A That's correct. 

Q But the .idea of gµerrilla activities did appear in 

- t~is picture pretty much,'did it not? 
~ .. . 

- k - Vlell, we weren't -- • The ~eople that we talked 

to·, I don't believe any ot them, according .to the infor­

mation we obtained from them, werQ connected with guer­

rilla activities. 

Q You say "according to the info!'I!lation we obtained 

from them11 ? 

A From the witnesses, yes. 

6t' ' Yes. In addition to that did you make any investi~ 

gation on your own -- when I say "you, 11 you understand .4 . 

that I don't mean personall:,, but I mean the War Crimes 

Branch --

A Yes. 

Q (Continuing) relative to the r-.ct·..1al gue:-rill,a 

activities t,iiat did go on in that area? 

A We didn't m~e any specific investigation of that 

at all. Naturally we heard certain things in the inves­

tigations. 

Q . . Yes. You didn 1t investigate as to how many of the 
. 

separate guerrilla bands were operating in this Lipa 

area? 

A No, we .didn't. 
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Nor the namqs ~t the leaders ot the various bands? 

Ro,· we didn•t. 
Bor -the11:' 'str~th? · 

t 

No.~ ,. . - ' 

~ ·7our researches, your ilive~tigation, ·d+d . you ·run ~ · 

across the so-called 11Fil-Amer.1.can" -unit of guerrillas? 
. ·~ 

estigation is ·not connected w1th Batangas .• 
. ' 

over in'. Santa·cruz, which is over .in Laguna Province. 

We ran -~cross .a 11Fil-Americani• outfit for American 

officers. 

Q But not 1n Lipa? 
. -~ .,;_ • A No, not that I :remember. 

Q In your investigation did you run across . the name 

of "Pre~ent Quezon's Own Guerrillas" as an operating
' 

band 1n Lipa? 

A Nb, I never • . 
I -

Q Or the name of the "Markings Guerrillas"? 

A No. 

CAPTAIN REEL: That's all. 

(Witness excused.) 

CAPTAIN PACE: Pamtilo Umali. 

PAMFILO UMALI 

called as a· witness on behalf of the Pros·ecution, being 

first duly sworn; was -exat1ined and testified as follows . . ' 
- - . 

through Interpreter Lavengco: 

DIRECT EXAMINATION 

Give your name, please. 

-. . .· .. 
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Q (By Captain Pace) 

A Pamfilo Umali; . 

Q Where do -you live? 



A .]3arrio TaliSJlY, . town ot Lipa. 

Q. Did you live 1n Pusil on February 1~, 194;? 
- , 

INTERPRETER .Ju\~OCO: I beg your pardon, sfr? 

C.a\PTAIN PAeB: 11 D1d you live 1n Pusll on February 

., 1~, 1945?" . 

A We were evacuees there. 

CAPTAIN PACE: I didn't catch that. 

INTERPRETER LAVENGCO: ''We were' evacuees there. 11 

... •. .. ~ 

Q (By. Captain Pace) Where is the bar~io of Pw]lil? 

A Barrio Pusil. · 

• q 

Q 

Q I said where is it? 

A It is in the upper part ot the town or Lipa. 
. . 

Q Is it about five kilometers north of Lipa? 
. 

A . More - -- :·7~.--.___,or less. 
.. Q Describe what happened in Pusil on the ~orning ot . . . . . . .. 

February· 1,, 194$. 

A At that time the Japanese came and found .us in our 

homes. They grouped us men together .and tied us. They 

did the same with the women. 

Q What time did the Japanese come? 

A They came more or less about seven o'clock in the 

morning. 

Q How many men did they tie together? 
,,A We were about 700 men tied together. 

Q Seven hundred men. And how many women and ~hildren? 

A I could not cou.nt ~the number of women, but they 

were many. 

Q What did they do w1th the men?. 

A They ti~d the men. Th~y tied them by fives and by 

.
\ __ 
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- - - -----

six. 
·-' Q Yes.. Proceed. 

A . . They took us near a pit and they used to dump us 

there. 

, Q - Where did they take you? 

·A They took us in the vicinity ot the to~ of Pusil• 
.,, .. 't 

• Q Wh~re iii e v;icinity · of the town of Pusil did they 

take you? 

A In the northern part of the town of Lipa. 

Q Where did they take you in the northern part or the · 

-:town of Lip~? 

INTERPRETER LAVENGC0: I beg your pardon? 
' 

- -----· CAPTAIN PACE: ''Where did they take you 1n the nor-

thern· part or'the town of Lipa?" 

A In the upper part of the town ot Lipa, 1n the barrio 

named Pusil. 

Q (By Captain Pace) Did they take you ·to a well? 

A At the well, sir. 

Q What happened after you got to the well? 

A When we arrived there the Japanese ordered us to 

jump, and we jumped. 

Q Where did you jump? 

A I was afraid the _Japanese will bayonet me, so when 

tpey ordered me to · jump I jUI:lped. 

Q Where did you jump? 

A Int·o ' the well. 

Q How many cen jumped in the well ahead of you? 

A More .or less 200 men pre~eqed ce. 

Q And how many· men jumped into the well after .you did?. 

,. 
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A. More than 100.-. 
Q After the .300 men had jumped 1nt'o the l/811:' what 

happeJ?.ed then? 

A The Japanese dropped over us Singer machines and 

big stones ~ed tor ~onstwction. 
. . 

CAPTAIN PACE: Will you repeat that answer,, please? 

(Whereupon Interpret~r Lavengc.o · repeate~ the ·answer 
' -

to the wttne.ss ,> .. . 
"q- ... .... . -

CAPTAIN .PACE: No, not to the witness. l want to 

lmow what you said. .. · 

INTERPRETER LAVENGCO: 11The Japanesi dropped over 

us Singer machines, sewing .machines, and big stones used 

for construction ' work. 11 

Q (By C~pta1n Pace) What happened then? 

A After that they covered us with Sawale cove~s, 
v

three sheets of Sawale covering. 

Q At this t~e how many men o of the 300 in the 

well were still alive? 

CAPTAIN REEL: Sir, I may have misunderstood. Over 

here we . thought that the witness said ioo. Could ·we have 

that established? One hundred in the well. The question 

had to do with 300. 

GENERAL REYNOLDS: The testimony was 300 were in 

the weil and one remaine~ alive, as the Commission upder­

stood. 

Is that ·correct? 

CAPTAIN PACE: No, sir. I believe that either the 

record, or further ques~ioning, will show that. 2QO jumped· 

in, and then the witness' group ·jUJ!lped 1n, and then 100 

. ., 

\ 
. 
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·· additional jUJilped in after .the witness did, malting_ a total · ·· ·' 
' .

of about 300. . ' 

• · GENERAL BEYNOLI?S: 300. The last question you · asked · . . 
· was . the numbe~ -remainµig _alive, was it not? 

CAP~AII'f PACE: Yes, sir. 

GE?rafu\L RE"~OLDS ; - And the reply: to that was 100?. 

C.A. l PACE: · The witness has not answered that 
. .. . . 

qucstl~n iet, siT, · I don't believe• .. 

C,\PTAIN REEL: Well, the only difficulty,. sir, . is 
. . 

the.t I am afraid that the record is contused. Inasmuch 

as com1sel for the Prosecution said that further evidence 

would b_ring out these .figures, I would sug·ge.st, if I might, 

sir, ~hat the Prosecution bring out tho~e fi~es first, 

---b ef'ore-_.!Q>ing .'into tnese- other matters-; . 

G~ REYNOLD# Very well •. Let us. establish the 

.numbers. 

CAPTAIN P/1.CE: Yes, sir. 
. . 

Q (By .Cqptain Pace) How many men jumped into .the well 

ahead ot you? 

~ Two hlllldred rnen. 

Q How many men jumped into .the well after you and the 

200 were 1n there? 

A More ·trum 100. 

Q Out of the 300 men w~o jumped in t~e well how many 

were alive after the Japanese had finished?. 

A We were -seven, and six really survived. 

G~ REYNOLDS: The Commission will be in recess 
. ' 

for ap_proximately. t~n minu1;~. 
' 

(Short recess.• ) 
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GENERAL BE!NOLDS: The Commission is 1n sessi'on. 

Prosecution will proceed. 
. -

Q (By Captain Pace) _Will you describe the saene at the 
.. 
well, ·when -)"OU were taken to it? 

A (Through the Interpreter) · When we were t~en there at 
. 
the· well it was very clean, but now it i.s quite dirty. 

Q ~7het kind ot dirt? 
.' -

A ·Plenty .or· grass, sir. ... .. ~ ., . 
Q - How rnMY Japanese ·were ~t the well? 

A When I arrived there, tl).e:re we.re tov.r. The titth was . 
. - Q

the one who took us there. 

Q How many did they -take .at a .time to the well? 

A First time, more than 200. · 

Q Wh~ y our- group -,·ras - t alten t cf7:he -eC:ge -o~---ihe ~ll; ~ ---

many were there? 
v 

A We were four, tied together. 

Q Where did they have the four ot you stand before you 

went into the well? 

A We were instructed to stand about the edge of the 

,1ell, then we jumped in. 

Q \Vhat did the Japanese do when you were standing at the 

edge of the uell? 

A I did not we.it tor h1r!l to do anything; I jumped right 

away. 

Q \Illat kind -ot arms did the five Japanese thnt you have 

just mentioned have? • 

A . They carry guns w1th bayonets, and they have a sun-

insignia. 

Q Will you describe how deep the well .was? 

.. .. ~49_;\ 
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. 
A According to my estimate, the depth is about 20 meters. ·, 

Was that to the bottom 'or to the water line'l . I • 

A~ " As .to my estilqate~ it is up to the very bottoo. 
- . 

Q And hovr much water was 1n this wel1 whi~~ 1s_ 20 meters 
' deep? 

A As t o_ny estimate,_ the water level is about ·three neters 

:f!'o:m th1:: v .acy bottom. 
•. 

Q \Then you jumped into the .well, how much water did you 

lond in? 

A Very little water. 

Q V!}lat were you s~ding on? 

A Over dead huoan beings. 
. . _____..__ - - - - ·- - / -·­ (A ~ot_ogr_gpp was marked 
Prosecution Emibit No.~ 
-244 f'or identification.) 

' Q Will you look at Prosecution Exhibit 244 for identi-

fication and stete what that i!!? 

A This is the picture of the very we*l where they jUI!lp-

ed in. 

Q Who are the five nen shown in the picture? 

A They. ore Teodora .Algano., Eugenio Latina, and the brother 

of one called Tapay -- I don't know the name. 

Q Were these the five nen who survived this incident 

at the well? 

A../. v7e were six~ One of our CQtip_Q!}ions is not included 

in :the pictiu-e; that is why there are ·rive there. 

CAPTAIN PACE: I offer Exhibit 244 in evidence. 

GENEML REYNOLDS: There being no objc;{ction, .:tt is 

accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
244 for identification 
-was receive~. !n. evi<lenc_e·.). 
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- Q · (By Ceptlrln Pece) Whet was the dim:ieter ot this well? 

A The top part is quit~ narr~er than the bottom, bUt 

the. top part, the diameter · is ..approximately more than one ... . . . 

meter • . 

GENERAL REYNOLDS: · Will ~he reporter repeat the . 

answer to that ~estion? 

(Answer rend.) 
4 . .. -

-GENJRAI, REYfft>LDS: Will the Prosecution establish the 
" . •.. _f' 

diameter or 
. 

tl?,e ~ell at lower 
. 
levels, please? 

CAPTAIN PACE: Yes, sir. 
Q 

Q (By Captain Pnce) At the point ,mere you were stand-

ing on hunan bodies in e. stiall attount of-water, what was 

the diameter of the well? 

A The ,10.ter level, the- di-ameter is more -·or less two- _ 

meters..· 

Q And does it taper gradually rron the top at one 

_Deter down to a point nt two meters? 

THE INTERPRETER: Will you repeat, sir? 

Q (By Captain Pace) Does the well taper g~adually 

from one D~ter at the top to two meters at the point where 

you land~d on the human bodies? 

A (Through the Interpreter) Yes, sir. 

Q How did you and these other five men whoo you have 

mentioned escape from the well? 
I 

A While we were there inside the well,. solle women 

lower~d .ropes to us. We held the rope end the women 

pulled us out. 

Q And did everybody else in the well die? 

A There were. mmy • .. 

- ,. 
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A · 

Q 

·A 

Q How 

,. 

Other than ·the people you have mentioned as sur­

vivor~, ~td .e.nybo~y else .escape trom ·that well? 
.... 

There 1s ~~re. 

There is mo~e what? ,. 

T:~vre i~ one more who survived besides us. 

V S\L"MliVed? · .. 

A W6 wer.e six in -ali. , . 

Q Did e·verybody else die? 

A They were all dead. 

(A photograph was marked 
Prosecution Exhibit No • 

. 24; for identification.) 

Q \7111 you state what Exhibit 24; for identification, 
' 

is!l- -. ------ - ,-,..., . 
A This is one of our companions. 

Q What is 
. 
the nark 

. 
which appears upon his back? 

A This is nark of a bullet shot. 

Q How did he receive that? 

A· He was shot inside the well. 

CAPTAm PACE: I offer this in evidence • 

• GENERAL .REYNOLDS: . There being rto objec~ion, it is 

accepted in eyidence. · 

(Prosecution Exhibit No. 
245 for identification 
was received in evidence.) 

Q (By Captain Pace) Did the Je.penese shoot at you 
.. . 

while you were i n the bottoc of the well? 

A They .-shot e.t us, but I was not hit. 

Q They did fire shots into the well, _is that right?. 

A Yes, they did, shot at us. · 
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(A photo~aph was marked 
· ·Prosem tion ·Exhibit No. . 
· 246 fO!' ident1t1cat1on.1 · 

Q . Will you look at Exh1b1t 246 and tell U!I what that 

-1s? 

A_ This orw wes also my comp1;1.nion. 

Q Vlhat i. the wound on his back? 
<( 

A 'Ihe.-i; was- e.lso the result of a bullet shot. . " . 
CAf1{rAlN. PilCE: I offer Exh1b1t 246 in evidence. 

GEW....RAL REYNOLDS: There being _no objec·t:lon, it is 

nccept.ed in evidence. · o 

(Prosecution Exhibit No. 
246 tor identification 
was received in evidenca.t 

Q (By Captain Pace) . '\7hat happened to the women whol!l . 

you say were tP.lcen from barrio Pusil nnd "lin~ up and 
. .. .. , ..t:i.ed at, the srune tine the tien were? 

A The wonen, e.fter we were tied, were sent away. We 

don't know what happened to them. 

Q Have you ever seen a woman or o. child ·who was in 

that group, since that day! 

A ·After I have come froc the wel1, I saw some of theu 

already iin _the. vicinity .or··.the town. 

CAPTAIN PACE: \"/here? 

(The interpreter translated to the witness.) 

CAPTAIN ·PACE: (To the Interpreter) Whe.t -did you 

say? 

(The interpreter trruislated to -the witness.) -~ 

THE INTERPRETER: "After I come· ut of _the w~ll, I 

have s~en soce of the women outsi,de the· barrio of PusiJ.. 1i. 

Q (By Cnpt~in ·Pace)· Do you lmowwba~ hnppened to 
- ,.

r .. . • ~---
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them the next day'? -
A (Through the .Interpreter.} I c<?U].d hardiy tell 

because I left the place. 

· CAPTAIN J>ACE: You may inquire_. 

CROSS EXAMINATION 

· t~ (By Captain Sandberg) After you were taken to the 

-well, how long did you st~ ?efore· the well? 

A We stey t~ere not lnter than five minutes. .• 
Q And after five minutes, you jumped into the well, 

1s that right? 1 

-
A I jumped right. in•. 

Q Now, I am clear ~t yo~ jumped a:t~er you hnd been 

there -rivecinut~s? -Let's- get t}¥1.~ straight. 

A After about five Llinutes, I jumped in. 

Q Now, did you ·errive at the -r1ell in a group? 

A We were nll the four tied together, brought there. 

Q And_when you g~t to the well, there was no one else 

there? When you got to th~ uell there wa~ no one else 

standing there? 

A Mnny were already there. 

Q How mc.ny others were there uhen you got there? 

A More or less 200 nen were already there. 

Q And these 200 men jumped before you did? 

A Yes, sir. 

Q Then I am ·correct, then, in saying thnt all these 

200 men jumped in the space of five minutes, is that 

right? 

THE INTERPRETER: Beg par~on, s_ir? 

(Q.uestion read) 

- .· "' 
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CAP.TAIN PACE. If the Col!ll!lission :'lease, .-the witness 

testified ~t there .~ere 200 men ahead of him, ~d then 

he said he was taken to the well..and it ·was five minutes- . 
' I 

before he jumped, e.fter his- smal~ · group was taken ~ere. 
. . 

CAPTAIN SANDBERG·: If it please the Commissl.on, the 

witness .testified on direct ,that 200 men jumped ahead of 

him, 

GENERAL ·REYNOLDS: That is correct. You may pro_eeed. 
.. ...CAPTAIN SANDBERG: Mey I have the w1tness .answer the 

· question? · 
' 

(The Interprete~ translated the qu~stion to the 

witness.) 
. 

A _(ThrOllgh the Interpre~er) 'I imow they jUl!lped, just 

-- .200 men before oe. 

Q (By Captain Sandberg) And you want us to believe 

that 200 men jumped into that well 1n the space of five 
•.J 

qinute~7 

A As far as I am concerned, those 200 nen jumped 

there ahead of oe, 

Q D_id they jlll!lp in the space of five minutes? 

A I lmow, sir. 

CJl!'AIN SANDBERG: Is thnt all the ,ntness said? 

.THE INTERPRETER: Yes• 

Q (By Captain Sandberg) Now, you testified thE'.t the 

Japanese threw sewing nachines into the well. Will you 

describe these sewing rw.chines? 

A (Through the Inte~reter) Thllt oachine has a 

pedal on the ·bottoo,· with boxes on the right side, ~'h<?ut 

opening, you have to pull out (denonstrating). Looks 

. .· ,,, 1501 
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•
like e. sewing machine • .. 

• - • I 

~ow aeny of th&se sewing machines did the Japanese 
' 

throw in? / 

A . I saw only o~e •. 

Q \7hnt . vms the size of the sewing caclline that you 

saw?, 

A · More or less, it is one .yo.r~ high o.nd one yard v,ide. 

Q Op.a ynrd wide. Now, 1n view of thet fact, do you .. 
still want to stand by your testimony thnt the diru:ieter 

of the well wns only one meter? 

CAPTAIN PACE: The .V(itness testifi~df if the CoJ:ll!lis­

sion please, tbnt the dianeter was. one meter more or less; 
. • __ ;r think the record will show 

' 

that.- --- - -- - -- - ...,..,.._ ~... - . - --·-
GENERAL REYNOLDS: The Defense may cQntinue. 

\ _(The le.st questio1t 'Wa~ reo.d .• ) . . v ' 

A . (Through the Interpret~r) Yes, sir. · 

CAPTAIN SANDBERG: The.t is e.11. 

GENERAL DONOVAN: Ho\1 long did he stey 1n the well? 

(Trnnslnted to the vdtness by the interpr~ter.) 

THE INTERPRETER: A whole dey until ti!ftnight. 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By CE>,ptl'.in Pace) Whnt title wns your group tnken 

to the .well? 

A . (Through the .Interpreter) More or less· around 10 

o'clock in the. corning. 

Q Ho:w long ,-rns it after that before it wns your turn 

to ·junp into the well? 

A. About five minutes. 

. .. . .· " 
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Q Were there ·any Japanese officers .present at ·this . . -
well? 

A I do not know whether they are otfic.ers. 

RECROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Now, were you 
; 

a guerrilla 

sympathizer? 

CAPTAIN PACE.: I object to that question, if' the Com­

mission please. A "guerrilla synpathizer" i ·s a very broad 

term, and I ·don•t think it has c.ny beo.rjng on this case. 

GENERAL REYNOLDS: The objection is sustained, but 

Defense cey seek to obtain the information by a different 

/eppronch, if it chooses to do so. 

Q (By Captain Scndberg) Did you ever give any assist-

ance to the- guerrilla forces? 

A I was able to give little aid. 

Q What was the ass~~tance you ·geve? 

A Sometitles somebody c.sk for a chicken, but I was 

not the one who delivered it. 

Q And 1s that ell you did for the guerrilla rorcea? 

A Only that. 

Q Now, who was the guerilln orgenization to which you. 

nade this contribution? 

A -I do not lmow. 

Q You don't lmow the nene of the leader of ·t11e guerri.lla 

org!'.nizntion? 

A I do not lmow. 

Q Do you lmo\7 ·of your own lmowledge that there were. 

extensive orgc.nized guerrilla activities in the region . 

of Lipn? 



A I do not lmow of t'.ny gu'8l'r1lla in our place •. 

Q Do ~ou. recell an ~-w.nce in which 12 Japanese . , 

. sol~iers were found beheaded by bolo lmives? . 
MAJOR KEBR: · If the Conim1sa1on ~lease, we object 

,I • , 

· ~o that question as incompe~ent, irrelevant, itima~erial; 
) .

it has nothing to do .with the issues involved 1n this case. .. ..,. 

The question t whether or not Japanese were found behead­

ed would certainly not offer -excuse or justiftcation for ·. 

the nistreatnerit or tnll'der of the people, as testified to 

.by this witn~ss. It is -absolutely irrelevant. 

GENERAL REYNOLDS: . The objecti.on is sustnined. 

(By Captll.:ln Se.ndberg) How rne.ny Japanese soldiers 

______ W~!"e -~teiolled 1n your township?
----~- - -- -. ~- .... -- - -

A I can'1rteil the exact lllll!lber, but there were nl'.ny~-

Q Well, epproximlltely how many? 

A The only thing I can se.y, there are many. I did not 

lmow how nony. 

Q Well, were there as rm.ny as 50? 

A I cannot t ·e11, because I did not count then directly, 

but whet I ce.n tell is thD.t there are nany. 

Q You haven't the f~intest idea of how many there were? 

A I crumot tell exo.ctly how ntm.Y, but in oy presence 

there are many. 

Q How neny J~pro1ese soldiers did you see on the day of 

the incident of the well? 

A Four w~re already there -when I c.rrived, · ruid the fifth 

was the one who ncconpo.nied m~. 
. 

Q So tho:t .. WQ know ·therQ wa1·e Flot 'L~st .five .Tp_po.n~~e 

soldiers? 

.-
G 
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A There ·were five, includi~ the one who· took me 

there. 

Q • . Now_, _were these fiv_e .Japanese soldiers the same ones 

who were stationed at the town? 

A The only thing, tb~y were the five who took charge 

of tying us. I don't know if they were stationed ·there. · 
,· 

Q D~ you -~ovt what branch of the · Japanese · armed forces 

they be;opged. ~o? .. · -
A I c~ say they are soldiers. 

Q You don1t knmv' whether they were connected with the 
Q 

nir force, do you? 

A Tihnt I lmou is thct they are soldiers. 

CAPTJ~IN SANDBERG: · That is e.11 ~ 

C1J>TAIN PACE: Tht1.nk you very much. 

(Witness excused.) 

. -
\ 1505 . - • 

• f' .. , ...-:, 

- ., 



CAPTAIN PACE: Victor Manquiat. 

VICTOR MANQUIAT 

:-t • ~ _witness ~all~d on behalf of' the Prosecution, ·be'ing first 
I 

. dul! sworn, was· --e:mmined and testif~ed as follows through 

Interpreter Lavengco: 

D~T EXAMINATION 

Q Captain Pace.) Will you g.ive your name, please? 

A Victor Manqu:lat. 

Q Where do you live? 

A Barrio of Pusil. 

Q On the morning of February 15, 19~5 were you in 

Barrio Pusil1 

A Yes, sir; at Pusil • . 

q ~ hapoened on that DorI?,ing? 

A The Japanese cace. We were gathered and tied and taken 

at one end of the Barrio Pusil. 
. . 

Q What happened ·after you got there? 
•

A We were tied in groups of fours and fives. 

Q What happened then? 

A ,. After we were tied one Japanese soldier took us group 
I 

by group, and I don't know where they were taken. 

Q Do you know Pamfilo Umali who just testified here? 

A I know ·h1c. 

Q Was he in ·one of those groups you now describe as 

being taken away? 

A I did not see hie at that time. 

Q What hawened to your group? 
. -

A Before the Japanese used to take group by group. 

After he has taken about -- After 300 had been taken 

•1;o6 . . . 



- --- --

the rest were taken .at the same time. 

Q Were you with -the rest? 

~ I was With the re·st. 

Q How many were in your group? 
~ . 

A More or less we-were also about 3op. 
(.l Where were these 300 people taken7 

~ . 

We were- taken outside the Barrio Pus11. 
A • 

.Where.: ' to'? 

INTERPRETER -LAVENGCO.: I beg your paraon~ 

CAPTAIN PACE : Wbe re to'? 0 

A At the northern pert of the town of Pusil. 

Q (By Captain Pace) What was ·loc_ated there? 

A There ILere Ja anese there. 

Q Was there a well there? 

A Jhere is also a ·well • . 

Q Where is this well 1n relation to the one that 

Pa.rnf1lo Umali was thrown into? 

A It was the second well. 

Q Where is this in r.elation to the -first well? 

A In the northern part or th:~ first well. 

Q How far north of the first well'? 

A More or less . it was one kiloceter away from the first 

well. · 
., 

Q What hap~ned after the 300 of you got to -the second 

well? 

A We were stationed there at "tne point about ;o ceters 

froI!l the wel 1 ~ 

Q What ·ha.ppene~?. 

A From that point we -were taken by groups, fives by 

! ... , ...... 
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I 1'1ves. I don •t lmow where the first groups were taken. 

only d~covered When I- was taken to that place. 

q· What p~ce? 

A At the well. 

(.I · What happened· when you were taken to the-well? 
. . 

A :While being taken. to the well I endeavored to untie 
r 

myself a¢, finding I .will be killed, I dashed tor. safety. 
. . 

Q How many con were taken to the well .before you were? 

A Preceding me going to the well were about 250 m~n. 

Q .25'0 out of this secorn group of 300 men? 

A Yes, sir. 

Q When you ran after you got to the edge of the w~ll 

-what did-· ttre- Japane~e do? 

A I didn't lmow because I hid right away. 

Q What were you hit with? 

INTERPRETER LA~GCO: I didn't get you, sir. 

CAPTAIN PACE: Did you say that he was 11 h1t 11 ? 

INTERPRETER LAVENGCO: 11Hid II. 

CAPTAIN PACE: Oh. 

Q (By Captain Pace) You escaped froc the Japanese; 

is that right? 

A Yes, sir. I escaped. 

Q Did they do anything while you were trying to escape? 

A I was 
; 

shot. 

CAPTAIN PACEJ Mark this for identification, please. 

·( Photograph of Witness Manquiat 
was marked Prosecution Exhibit 
No. 24? for identification.) 

Q (By Captain Pace) How cany tines did they shoot at 

you? 

,,. 
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-.
A · A~t seven shots were tired at me. only two hit me. 

Q •. Will you look at Exhibit 247 for identification and 
-.

tell what ~t 1s. · 

A" This is my picture~ \ ~ . 
Q· Does· that s~ow your two wounds?' 

A • Yes, sir. 

CAPTAIN PACE: I ofter ·it in evidence. 
4 ~ 

G~Mt, REYNOLDS: Let me se~ the one you have. 

- The~e:·being no 

~CAPTAIN PACE: 

obj'ection, it is accepted in evidence.,, 

(Prosecution Exhibit No. 247 
for id~tification was re­
ceived in evidence.) 

Mark. this, pl~as~. 

(l:'icture of well was marked 
-- -Prosecution""Exhibi t _No ._2ML 

for identification.) 

Q (By Captain Pace) Will you look at Exhibi~ 248 for . . . .. • .· 
identiff cation am state what it is? 

A This is the .well. 

Q You I!lean the second well to which your group of 300 

men was taken? 

A Yes, sir; that very well. 

CAPTAIN PACE: I offer this Exhibit 248 in evidence. 

GENERAL REYNOLDS: 

accepted in evidence. 

Q (By Captain Pace) 

There beins no · objection, it is -
(Prosecution Exhibit No. 248 
for identification was re­
ceived in evidence.) 

Since the day that your second . 
group of 300 men were taken to the second well in Pusil have 

you ever seen .any one ot those I!len -alive1 

A No more. 

. ;,,. 
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Q".. . Did rou have occasion to return to that well tour days 
·, 

later? · 

A ·After· ·four days I returned to ey family before going 
. 

to the well. 
~ ·, 

' .Q Did y_ ou go · to the well? 

·-
A Yes·,., sir. . I went -to the !{e~~l· . 
Q What did you 1m there? 

I • 

A Dead bodies. 

Q Were they men o~ ·Were they wooen and children? 

A They were also women. 

Q When you went back to the Barrio Pusil were sooe of 

the wo~en from the Barrio I!lissing? 

___A___ Yes,sir.
----. - -- - ·--

. Q Hem oany? 

A· I cannot tell exactly how nany, but there were r.iany 

women and children missing. 

Q Have you ever seen them alive since that day? 

A No ·1:1ore.. I did.n't see any. 

Q In the group of Japanese which took ygu to the well 

that morning were there any officers? 

A I cannot tell exactly, but there were officers. 

Q Where were the bodies you saw when you returned to 

the well four d·ays later? In the well or around the well? 
' 

A ....-:Inside the well. 

CAPTAIN PACE: You cay inquire• 

GENERAL REYNOLDS: The CoI!lDission will recess until 

.1:30 of' this afternoon. 

(Whereupon a recess was taken until 1330 o'clock, 

29 October 1945.) 
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. - AFTERNOON SESSION -
(The trial was res'11Iled, pursuant to recess~ at 1330 

hours.)' 

GENERAL REYNOLDS : The f'irst order of business this 

afternoon will be the consideration of the affidavit -of 

Sh~yoku Koh who was for a time in charge ot the internees 

and prisoners o~ war.- .• ~ 

CAPTAIN~REEL :. · Slr? · - . . .. . 
GEN~ REYNOLDS: or did we· say tomorrow corning? 

CAPTAIN REEL : Yes, sir. 
0 

GENERAL REYNOLDS: Then we will defer this until. . 

tomorrow norning. 

MAJOR KERR: Sirs, all the members of the Col!lI!lission 

are present, the -Accused- and- hi-a -Defense Couns-el ar-e -pre~:en~ ,,-_.........,_ 

and the Prosecution will proceed.
v , 

VI9TOR MANQUIAT 

t ,he witness on the stand at the time ot . recess, having been 
I 

/

previously duly sworn, was f'urther examined and testif'ied 

as follows through Interprete~ Rodas : 

MAJOR KERR: You will remind the witness that he is 

still under oath. 

(Inter?reter so cautions the witness) 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Ree;t:) I show you this map, Exhibit 243 , .. / 

and ask you to point out the town of Lipa. 

A (Witness indicating town of Lipa on Exhibit 243.) 

Q It is true, is it not, that through Lipa passes th~ -.~ 
only road that leads from Batangas to the north? 

A ·1 ;do not know. . 

,, 

....... 
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Q Well, !lhowing you ~bit 243, is this 
\ 

Batangas down 

here?_-

A - Yes, .it is Batangas. 
~ 

' 
;Q And the only road that leads north ~t 'a11 rom 

Batangas goes through Lipa, does it not? 

. A do not know~ · ~-

Q You do ·1mow, however, that ·there is a road leading 

up through Lipa from the south through to .the north? 

A What I know is that ·there is a road from Batangas 

going to Manila which passe~ Lipa. 

Q Yes. And. that road during this period in January 

and February, 1945' was used· considerably by the Japanese 

forces, was it not? 
- -- -~ -·- - - -----

A I do ~ot lmow. 

Q Didn't .you see Japanese military vehicl~s passing 

through Lipa on that r9ad? 

A Yes·. I see trucks , r.iilitary trucks .of the Japanese 

passing going to Manila. 

Q And you saw many trucks with Japanese soldiers also? 

A Yes; I saw. 

Q And is it not true that 1n the vicinity of Lipa there 

were frequent night attacks by guerrillas on the Japanese 

forces going up that road? 

A I do not know about that. 

CAPTAIN RE&i ·: · Sir, at this time the Defense wishes 

to ask a nuober of questions on .guerrilla activities in­

cludi'1g one which was ruled out this mor~. In other 

words, sir, we are as~ing· the Co~ssion to reverse its 

ruling. our reason is simply this: 
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We feel that this matter is material :to the issues, 

to the charges ot the Batangas actiVities. The . charge in 

.:this case charges the ·Accused with having tailed to discharge 

his duty to control his troops~ 

In so f'ar as this Accused is concer,ned, going to the 

gravamen or,, that t::harge, we feel it is imp~rtant to throw· 

.light ~m ·to ~lain sane of these occurrences4!. It is a 
' - { . . 
well~lmown psychologicai phenomenon that when a soldier or 

, 

group of soldiers finds that their companions and fellow 

soldiers ha1:e been killed am in oany oases mutilated, their 

reaction is difficult - if not iopossible to control. And it 

goes to the very basic element, sir, of this charge. 

Therefore I ask at this tir.ie to be perr.iitted to exatd~e· 

this witness and to have the Defen~e exaoine. ruture witnesse~ 
. -. ' ..... ~ .... on thia, subject of guerrilla ac~ivities. 

, 

MAJOR KERR: If the Comnission please, the Prosecution 

takes the position that all consideration pt guerrill~ acti­

vities is irrelevant; that no matter what the •guerrilla 

activities raay have been in a par~icular area they could not 

possibly justify or explain. or serve as a defense against · the 

charge concerning the gross atrocities, the massacre or nen, 

woraen and children. 

Now, sir, if we are to be 'required to go into the 

entire subject of guerrilla activities in the Pnilippine 
' 

Islands we shall have embarked upo.n a most extensive enter-. 
prise, and I submit that it would unduly and unnecessarily 

' 
and unjustifiably extend the period of- the trial. . - . . . 

GENERAL REYNOLDS: The Commi'ssion will with.draw for 

deliberation. 
, . 

... ..\ . . }·151:3-
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(~reupon the members ot .the Commission retired for 

_executive ses~ion.) . 
GF.NERAL REYNOLDS: The Commission is in session• 

.l)uring the presentation of ~he ca~e by the Defe~se 

the Cornn,.ssion. is willing to entertain and consider a lil!lited 
• I 

amount ot tes~imony regarding guerr1lia activit'ies for the 
~ 

sol( reason O eternining mor~ clearly the ~ituation be~d 

However, the CoI!II!lission cannot accept 

such activities as justification of acts of cruelty. Since 

/ counsel will have a sufficient opportunity to develop this 

phase of the Defense by his own witnesses and since this · 

witness is not the . best source of the information, the ob-

___jec_ti<:>~ .~ - ~e_P:0secution is sustained. 

Q (By Captai!l""Reel) When you were taken to this well 

that you have described was · that during the daytioe or was 

it at night? 

·A Dayti.'l;le. 

Q Can you tell us the dia.neter of this well that you 

have described? 

A Yes, I can tell. 

Q And what was it? 

A More than a weter in diru:ieter. 

Q Do you nean that it was just a little bit acre than 

a.,Ii\eter or that it was two, three or four meters? 

f I cannot say. I cannot tell. 

Q Was it as wide as one and one-half meters? 

A I cannot tell right now. 

Q You have told us that you kne~ _it was ~ore than a 

meter. Try to describe just a little more precisely what 

J 
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- -

you !!lean when yoiI" s·ay "more than a meter". 

- A I cannot tell right l'l()W. · 
./ 

Q ~1~1 you show us with your hands? 

A No, I cannot. 

CAPl'AIN REEL: That's all. 

(Witness excused) 

MABILING BRICCIO · 
< -

call'sd ·as a witne-ss '°on... behail.f of the Prosecution, being f'irst 
,q ' • • • 

. . 
duly sworn thro?gl?- ·interpreter Rodas, w~s examined and 

testified through the Interpreter as. follows: 
Q 

DIRECT EXAliINATION 

Q (By Captain Pace) Give your name, please. , 

A Bricc1o, Mabiling.-- - - - .,____ - - -- -- ----.--- -------Q Where do you live? 

A . Lipa, Batang~s. 

Q Where did you live on February 21, 194,? 

A In Lipa. 

Q Is t}:lat in the town of Lipa? 

A Yes. 

Q What happened on the afternoon of February 21? 

A We are in a big house and we were playing poker. 

At about 4 o'clock in the afternoon, many Japanese came. 

They had bolos and bayonets with tl}.em, and they had also 
. t . 

guns, many guns, and we were asked to get do~ one by one 

and we were all tied. We were asked to go to a big house. 

Q Where was the big house? 

A Inside the town. We were asked to get inside the 

apartment. downstairs. When we were 11nsi'de -the apartment 

downstairs, they did not remove ~he rope that ti~d our hands. 
r - ... 
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Q How many people were there? 

A About ?OO• 
. 

• Q Were they all tied?. 

· A · Yes, all of them~ 

... ' Q How long did you stay at this house? 
I • 

A :. Until 7 o'clock ~hat night.• 

Q Wha ppened then? / 

A They untied us at about 7 o'clock at night, and they 
. . 

told us to go ~pstairs ·one by one. Then as soon as we 

reached upstairs, they told us to look at a big bulb. 

Q What kind of a bulb? 

A ;oo bulb -- watts, rather. 

Q __ _ An_ ele·ctric b'tl!b? 

A Yes. 

Q Was the. bulb lit? 

A (No response) 

Q Was the bulb lighted? 

A Yes, sir, it was lighted. 

Q What else did yo.ij. se.e there? 

A They told us to look at that lighted bulb, and there 

was one Filipino on this (indicating) side of the stairs, 

and when the right. hand is raised he was brought to the 

room; and if th~ hand is not raised, then we were bro~ht 

/. down in the garden. 

Q Just a moment. Were you men one by one led past this 

light? 

A Yes. 

Q As you were led by, was there a- man sitting by the 

light who looked at you? 
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Ye·s. 

,.9 Was he the man· who raised either his right or his left 

hand when the men passed by? 

A If be· rec·ognizes a man, lie raises his i.nd; and if 

not, no. 

Q What happened to the men who passed this hooded · 

figure S!ld he raised' his hand? 
4 -

. CA?TAIN BEEL_: · ~ 1.r~ we object to the question. There 

has been no testimoI?:Y that this· figure was hooded. 

CAPTAIN PACE: I wil~ withdraw the question and 

establish that definitely, if it isn't in the record. 

GENERAL REYNOLDS: Very .well. 

Q (By Captain Pace) How was the man dressed who was 

sitting under. the light? -- - ··----- --___,. 
A He is ~ot seated; he was standing. 

Q How was he dressed? 

A His face is covered with a mask. 

Q Did he raise his hand when you passed him? 

A I did not see, because my back was turned to him. 

Q Were the men divided into two groups? 

A When the man raised his right hand, those men were 
. ~ 

taken into the cellar of the house; and when not, the men 

were led to the garden. 

Q Were you led to the garden or· to the cellar? ,, 

A In the garden. 

Q Out of those 700 men who we:e taken there, how many 

were led to the garden with· you? .. 
Maybe we were around-300• . 

Q About how many men were taken to the cellar? 

\ 1,17... ~ .·.:__ 
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,. 

. A · Maybe 400. 

Q VJha t happened to thos·e of you who wel'e 
·, 

taken to the 

-garden? 

A We were hahged. We were hanged by thr~e Captains, 

Japanese Captains, and aided by h~s soldiers -who were 

watc ing us. 

Q How did they hang you? 

A They saiq they were beating up the bad ones and they 

are leaving the good ones behind. 

Q Which group ~e you in, the good ones or the bad · 

ones? 

A I knew that I was with tho good group, because they 

-- - - called us to a_meeting. 

Q What happened to the group that were left behind in 

the cellar? 

A I did not ·1mow anything about them anymore. 

Q Have you ever seen any one of those 400 men who 

were left behind in that cellar, alive, since that night? 

A No, none. 

Q -Have you ever talked to anybody since that date 

who has ever seen one of those men alive? 

A No, I did not see anyone of the 400 anymore. 

Q What happehed to you after you left the garden? 

A I _went home. 

Q What time was .it when you went home? 

A 11 o'clock at night. : 

Q When did you see the Japanese again? 
. 

A On February 22. · 

Q That is the foll0¥1ing. day? 



• 

A '.t_he next day. 

Q What time did. you see the Japanese? -
/ 

A Maybe around .4 o'clock in the afternoon. 
..Q ~t happened to you? 

A I went to .my brother, and I was asking for something. 

When I reached there, his 
I • 

house, he was not there. I was . . 
waiting for him, because he was .going to -come and the 

." ... 
. ch1ldre:t\ r~~ -nnd they cried, "There are Japanese1 Ther~ 

'\ -~ - q .. • :.~ 

are Japanese!" 

Q What tim~ was this? 
0 

A Between 4:15 and 4:20 in the af'-ternoon. I did not· 

mind them, because· I thought they were children playing• 
. 

Q Did the Japanese pick you up on the 22nd? ' .. 
A Yes. That afternoon whon I -peek_ out _Qf tl'}e ~ndQ.!, 

.I sew some Japanese with guns pointed at me, and they told . 
I . . ·,· . 

me not to run. 

Q Where did they .take you? 

A In the garrison. 

Q What garrison is that? 

A Japanese garrison. 

Q In Lipa? 

A In Lipa. 

Q What happened to you aft~r you got to the Japanese 
,garrison? 

A · '7hen I arrived there, I saw -- we were 60 together 

taken there, and we also ~aw that there were many people 
.... 

thore who were caught before us •. 

Q How many people altogether· were at the garrison? 

A About 600. 
( 
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Q What .happened there at the garrison that night? 

A" When we w~re·. there that night~ we were all tied very 

tightly.,-

Q Yes? # 

A At U Q'clock at hi~ht we were taken, six by six. 
~ 

Q Where were y~u taken? 
. 

A We were brougbt at the back of the garrison, near 

the bamboo trees. 

(A photograph was marked 
Prosecution Exh1.1:)1t No. 249 
for identification.) 

Q Will you look at Exhibit 249 for identifica~ion and. . 
state whether or not that is a photograph of the ~mboo 

trees back of the garrison to which you were taken? 
~~ 

A Yes, it is. - -
Q Is that. you in the picture? 

THE WITNESS: Yes, sir; 

THE INTERPRETER: "Yes." 

C~PTAIN PACE: I offer this exhibit in evidence, sir. 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it is 

accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 249 
for identification was 
received in evidence.) 

Q (By Captain Pace) How many people were ~aken to 

the bamboo trees? 

A We were 17. groups of 6 people, 6 people each. 

Q How many groups ' were taken ahead of you? 

A If it is ~ot ~o, it is 11. 

Q Do you lmow what happened to those ·people? 

A Yes • 

..-·- -------..::._ ---,.....- . -- . . 
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Q Wba t happened tp th~m? 

A One group of si~ each is t~ken one by one, a~d they 

were taken at our ·backs, ·and when they are taken to our· . 

· backs the Captain shouts;. ~fter the Captain shouts., we 

hear screams of the Filipinos.· They said; 11It hurtsl It 

hurts1 11 

·Q ,l.nd there were 10 or 11 groups_\ :,f Filipinos, six 1n -
p ~roµ~, A taken around where you couldn't see them, i and in 

each- case did you hear those screams and shouts? 

J. Yes_, I heard. 
0 

Q What happ~ne~ then? 

A Af,ter I heard the shouts of the_Filipinos, there was ' .-
. . 

a Japanese who shouted in front of the garrison. The 

- soldiers ran in- front of the garriaon__ 
,.. 

,,, when . .th~y hea~~ this _ --.--
~houb. When they errive at the garrison where that .• , 

Japanese snouted, the Japanese who went there made · their t·. · 

guns reAdY, . had their guns ready to fire. While they were 

there, the Japanese who ran to this man who shouted, ·took 

advantage o¾ tryin~ to rem<J!~ t?e ropes that tied my · · 

hands and successfully; I was able to untie myself and 

broke my .way in the canal. Then I crept and tried to get 

farther and farther away. 

Q You were successful in es9aping from the bamboo 

grove, 'located back of the Japanese garrison, is that 

right? 

A Yes. 

Q Before you escaped, 10 or 11 groups of six each. 

were tak~n away, is that right? 

A ·yes. · 

~... '\ 
.• I , :_1 .. : 
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Q And it was then that the Japanese left the scene, 

after some other· Japanese had· yelled some~hing, _is that '­

right? 

A - · Yes. ,. 

., . 

() 

.. 

.-
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Q Were these people who were taken to the bamboo grove 

cfvilians? 

A Yes, they are civilians. 

Q When you escnped on the night of FebrUE1ry 22nd 
. I 

wqere did you go? 

I\ I went home •. 

Q Were you at your home on Febr~ry 24, 1945? 

A Yes, I was. 

Q What happened on February 24th? 

A The Mayor of Lipa told us to go away. 

Q Who w~s the Mayor of Lipa? 

A Dominador Luz. 

Q Where did he tell you to go? 

l He asked the policemen to go ~round ~nd tell us to 

go to the municipal building, and when we arrived--. We 

all went to the municipal building, and when we a rrived 

there he told us to get away. 

Q Where did he tell you to go? 

A He didn't tell us where to go, but he just said, 

11 Get awayl 11 

Q Where did you go? 
' A I went home first ?.nd prepared ~11 my belongings 

that I could cP-rry preparatory · to going away. 

Ci'PTJ'IN P/CE: Wait a minute. Interpret whflt he 

just said and then we will start · over ?.gBin. 

INTERPRETER RODl.S: Pardon? 

CJ.PT!.IN PtCE: Interpret what he was just saying. 

A (Through Interpreter Rodas) My companions went 

,ahectd and I wes left in the house to get some rice. 

1523 
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Q 

· ·A 

Q 

- IJ. 

' ' 
(-By Captain Pace) Did you see the Japanese on 

.... . \. 

February 24th? If so, where did they take ·you? 
'; 

Ye~, . I ~aw. 

Where ·did they take you? 

, They g~t ~e trom my home. He was y,1th· a ·Filipino 

F1~1p1no_· and Japanese~ One of them told -me to -go away, 
. . 

and the Filipino said .if I ~1 go· away I will pe killed. 

Q Where did the Japanese take you? 

A He brought me to church. 

Q Is that the Ltpa Cathedral? 

A Chur~h of Lipa. 

Q How mopy other people w~re taken to the churc~ at 

Lipll? 

~ arrived- there there were alrea y_many peop e 

inside, and once you are taken there you are tied very 

tightly. 

Q How many men were there? · 

A Maybe around 500. 

Q How many_women and children? 

A Children were around 50, and women, old and young, 

we~e around 200. 

Q Where were the men put? 

A At first the men were inside the church. 

Q Where were they tD.ken then? 

A When the women were taken in we were asked to go 

out on~ we were led to the grounds. 

Q Y~u mean 1?.he churchyc.rd? 

A ~es, the churchyard. 

Q . How• many men were in the churchyard? 

. .· 
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A -Ali of the men wer.e led there. 

Q How- many men? :. I 

-A Around 500. · 
Q wt.at time were the men taken to the churchyard? 

A We were caught about ·nine o • clock ·in the morning 

and we were taken to the grounds about twelve o'clock• 
.,, . . 

Q_ Ho~ l.ong did you stay 1n' the grounds ot the ohuroh-

yar~? ,- . \ " . 
, I 

A · we· were there until one o •clock. That was the time 

when I escaped. Until one o'clock I@-dnight. 
. I 

Q That would be on~ o'clock in the morning of Feb~ary 

25'th? 

A Nine o'clock in the morning when I was apprehend~d, 

- caught~. ----;;--------------c---~--=------­
.' Q v You were in the churchyard at 12:00 noon, February . . ,: ' .-

24th, with 500_men, is that right? 

A Yes. 

Q How long were you there before you were -molested by 

tho Japanese? , 

- A · Four o'clock in the afternoon. '· . 

Q What did the Japruiese do at four o'clock in the 

afternoon? 
I 

~A On four o'clock in the aftern9on Japanese came with 

fixed bayonets and they pierced us with 
~ 

their bayonets 

~ecause we ~ere sitting then, and they wanted -us to stand. 
. .- ... -~ _...., 

Q What ' did. they do to you with their bayonets? 

A I was pierced by the Japanes_! bayonet. 
.. . 

Q Did they bayonet .everybody in the churchyard? 

A All those that were sitting down, and they were 

... ... .... ~\ 
. ~ -V . -. 
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able to reach, they bayonete~, but those w~o were already 

_-standing, tm-i l'rere not. . . . . 
Q _ . What .did they do to those wtio· were standing? 

A · We wer.a lined up one after the other 1n lines of 
4\0o .. 

wo. 
Q :_ What ha_ppened then? 

A · A~ about ceven o'clock at night more Filipinos came. 

We don•t -lmow where they came from. And then trucks came, 

and when the trucks came they picked up some Filipinos 

mid they loa~ed t?lem into the tl'l;lcks. 

Q Were they live Filipinos or dead Filipinos? 

A Alive. They were alive Filipinos who were loaded 

in the t~cks. 

-Q- ·-How-riany F1,,l-,i-pin<?S- weJ.'!e-ba}ron.e.t.eL µi_J;he _c_!l~c!1!~I_"d? 

A I canno~ tell how many. 

Q Ho~ many were taken away from the churchyard? 
. . 

A I eannot tell, because it was night time. 

Q Ho~ many truckloads were taken? 

A If it is not seven, it's eight. 

Q How many people did t~ey put on each truck? 

A It is between 30 and 40. It all depends on the 

s·ize o:f the truck. 

Q Were you ,taken? 

1v: No. 

Q Do you know of anybody else who was not taken who 

was in the churchyard? 

A After I escaped, I don't know, because I have not 

seen them since then. 

Q . Have you ever seen the people who were put on the 

. 
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trucks alive since the. day they ·wer.e put on those trucks? 

. , A No. 

Q Do you know of anyone else who has ever seen -thos·e 

people ~since that day? 
I 

A No • 
. 

Q They were residents of Lipa, were they? 

A Most of them were from the barrio•. · 
. . . 

Q And have you, be'eh 1n the municipality of Lipa _since 
' -

"' >.. • • 

that day? 

A From that time I escape I went to Lipa on May 16th. 
0 

Q Since then have you been in Lipa? 

A Yes. 

Q You have never seen those people since, is that 

right? 

A I .have not seen any one of those people I Imew. -~ 
v 

CAPTAIN PACE: You may inquire. 

GENERAL REYNOLDS: The Commiss·ion will recess for 

approximately ten minutes -• 

. (Short recess.) 

GENERAL REYNOLDS: The Commission is 1n session. 

Proceed. 

CROSS EL\MINATION 

Q (By Captain ·sandberg) Now; you have told us about· 

this Dan who was wearing a hood. Was he a Filipino? , 

A (Through th~ Interpreter) Yes. 

Q And he was selecting which. men would go to the 

garden and which oen would go to the cellar, is that 

correct? 

A · Yes. 

:'1.5'27 ::·-= :, .:~--~ . 
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, w 

~ Now, you said that when he recognized the man he 

raised~his '1and, I believe? 

A · · .He rais-es his hand for· every person he wants placed 

in the ~.oom. 

Q_' Well,. what did you mean when you said on direct . ,' 

examillat on, "~hen he recognized ~the man"? . 
\ . 

.A The one he knows _and tlie ones he wants to he 

chooses, he leads him. to the room. 

Q Wel1, do you know what basis he was using to choose 

these men? 

A No·• . 

Q Now, you stated on direct examination 
'/

that you were 

taken to ·the garden and "hanged" there? 

ot?"hangl3 , " u_· mrtiecl my hands-very t~gh • 

Q You mean that your hnnds were tied behind your back .,_.. 

in the garden? 

A When we were 1n the garden already, we were not 

tied any core. 

Cl\PTAIN SANDBERG: ·If the CotDJission please, I ao 

s:itlply trying to check up on an interpretation. The 

Interpreter stated that the witness said he was hanged, 

~hich wns obviously ludicrous. 

GENERAL REYNOLDS: .Apparently it is a cisunderstand-

_,,,_ ing in translation. The Cocmission would like to have the 

-point cleared, -~x~ctl~ wh~t _w~s ceant. 

C.l'.PTAIN SANDBERG: I would 11.lte to ask the Inter­

p~e_ter "h:at the witness said, when he said he was "hanged", 

on direct e7anination. · 

THE INTERP~.i The witness used one word -- he 

15'28 



_said,1n Tagalog, 

wh~ch I mistook r~ "bitin," wqich means "hang ;n 
, 

when he came 1n 

the h~ds tied together 

said "maigting," because~ Tagalog, b1' 

"hang 
• 

It 
I 

CAPTAIN SAND13ERG: Hanged by the neck? 

THE INTERPRE!ER: Yes, but he say he 

"mahigpit, 11 

. 
But now he says -- in fact, he· reminded me 

' . . 

that what he was telling was --

. . THE WI~F.,SS : 11Maigting." 
. ,. .. . 

• - "THE I-NTE~RETER: . Which means 

very tig~tly. 

CAPT~IN SANDBERG: · I see. 0 

Well, .now 1· just understood the witness to testify · 
·. 

that his hand1? were not tied 1n the garden. Will you ask 

him whether they were tied in the ·garden, or . it they were 

not? 

. (Whereupon the Interpreter translated to the witness 

in Tagalog. 11 _ • 

THE INTERPRETER: "No. When· I was in the garden my 

hands were not tied. 11 

CAPTAIN SANDBERG: Now, frankly, if' the Commission 

please, I am completely at sea. The Interpreter just 

stated that on direct examination he said something that 

might have been "hanged by the neck," ~ut on closer exa­

mination it means his hands are tied, and now --

GENERAL REYNOLDS: I believe that point ls clear. 

The ·witness meant -his hands -were tied; but it is -not 

clear when they were untied. He just testified that ·in.. 

the garden his hands were not tied. - The Commission is. . ... . 

also unclear, and you can attempt to clear it up • 

. -. . .~ 

..... 
"· 
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·Q · · (By Captain Sandberg) Vijlen you were taken into the 

garden,. we~e y:ou assembled -there?. 

A Yes, we. were assembied ther~, 

Q Did you say- on direct examination. that you were 
..

assembled in the garden? ' 
~ A Only us ~ho were called to a meeting were assembled 

.together.' ... . 
' . . ,t. CAPTAIN SANDBERG: It the Coiilillission please, I be-

;Lieve that 1~_ is a oisinterpret·ation of the word "assemble." 

At_ least, that is the in~cation we got from a ·person who 

speaks 1agalog in the audience, 

~ 

Q . (By Capt8:1n Smidberg) Now, at· this oeeting·, what· did 

the Japanese tell you? 

----1\--~Tftey-said--tha-t--they well8-8-eiec±jng- thagood 

the bad ones; the good ones, they will allow thee· fr.ee, 

and. for thee to go hone, ana ·the bad ones would be -taken, 

Q · ~d they told you that you were _one or· the _good 

ones, is that right? 

A Yes. 

Q Now, did they tell you what theY: cennt by a "good" 

~ilipino, as distinguished from n "bad" Filipino? 

A No, they did not tell oe what a -good Filipino 1s, 

ruid a bad one. 

Q Did they use the word "guerrilla''. at any tiI:le? 

-A No, they did not use. 

Q Now, wtio conducted the meeting? 

A A Japanese captain. 

Q And did he speak in Japanese? 

A He spoke in Japanese with a Tagalog interpreter • 
• J" 
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- . . . . 

. .., . .. 
Q • Now, did he say anytlu.ng ··in .add1tion to the .fact . . . . . 

' 
that the "good" Filipinos would 'b~ permitted to go home? 

. 
~ . · T}le only tµing he sa~~. is that all go~ Fi;Lipinos 

will be sent to their homes. 

Q Now, ·cooing to the 24th of Februlµ"y, when you were 
. , . 

1n the <?hurch·, you testified that the Japanese bayoneted . 

sone of the Filipinos who were sit~ing; 18 that cor~ect? 

' A Yes. 
- . 

Q And the~ didn 1t bayonet any of th~ Filipinos who were 

standing, is that also correct? 

A Yes. .. 
Q Was the purpose of the bayoneting, as you described, 

sioply to ~ndicate to you. to sto.I'.l~ -up? 

----------w~phr.ase th~- --------=--------___;-'-
. ' 

Did the Japanese use their bayonets in order to in-

dicate to the-people who were sitting down tb~t they 

wanted them' to stand up? 

,.. A I do not J,mow. 

Q . Now, were you pricked by a bayonet? 

A Yes, 

Q Now, can you tell us the naces of the people· who 

,vere put on the truck? 

A I do not reoeaber. 

Q You can't reoenber the nane of even one of the 

people who was put on_the true~? 

One only·, 

Q · Only one? . "' 

A One only. 

Q Now, you testified on direct exaoin~tion that you 

~-· .". - ~ 
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alive again. 

h~d never see~ any of the peop~e who were put on £fie truck 
... . ... . 

·-
A I have never seen .them. 

Q Was it dar~ when they were put on, the 'truck?· 

A k. 

Q · ._ If' ·you onlf lm# the name or one of the people who 

~ere put .on the truck, how can-~ou say tnat you have never 

seen ney 6f them alive? .. 
A' I do not see. I have not seen anyone. 

CAPTAIN SJ\NDJ3ERG: That is all, . 

(Witness excuseq.) 

.. 
r 
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CAPTAIN PACE: Eus_ebio Linatoe• 

EUSEBIO LINATOC 

cal;ted as a witness on behalf Qt the Prosecu1:1Qn, being ~irst 

duly sw?rn, ~as examined and testif'ied as· ·rouows through_ 

Inter~eter Rodas: 

DIRECT EXAMINATION 

. ~Jcm KERR: Teil ·the witness to sit down and speak,, - r' .. . loudly and talk ·to the Commission. 

(Witness so instructed by the Interpreter) 

Q (By Captain Pgce) What is your name, please? 

A Eusebio Linatoc. 

CAPTAIN PACE: I wonder it the Interpreter could sit 
. -

over here (indicating near witness sta~d). He was -bayoneted 

1-----__.......wg th throat a~-e is t-tGeted-.-..------------

Q (By Captain Pace) Where do you live? ,, 

A In Antipolo, Lipa, Batangas. 

Q How do you spell Antipolo? 

A A-n-t-i-p-o-1-o. 

Q Is that about two kiloneters south of Lipa? 

A Yes. 

Q Did you live there on the 27th of February, 1945? 

A In the oorning at about 6:00 o'clock I was there at 

home. 

Q What did you- see in the norning at about 6:00 o'clock? 

A ·The ·people fron Aniloa were going to the tQ.!lR'1 acc.oop-

anied by the Japanese. 

Q Hem. do you spell Aniloa? 

A A-n-1-1-o-a. · 

._ Q :J:s ·that about two kilometers south or Anipolp? 

. -·- :,..·. •, . .\ 1533 
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,. 

.. 
,Yes. 

Q How many -people from·Anilo'a did .you see go througl). 

Antipolo? 

A . ~ · I · cannot give the exact number. but there were so many 

-- very nnny. 

Q Appro tely how -many? 

A Maybe they were around 7()0•. 

q This hapnened after 6:00 o'clock~ Did anything happen 

to you later in the morning? 

A Nothing else, but we were asked by the Japanese to go 

·to town --

. Q What town'? 

A About 7-:00 o'clock. 

,.., _Q 

A We were asked to go to the town, but we didn't reach 

the town. As soon as we reached the seminary we were asked 
. 

to get inside by tlie Japanese. 

Q To what town were you asked to go? 

A In Lipa.· 

Q Who .was asked to go to Lipa? The ~n of Antipolo? 

A Yes. 
.,_ 

Q Did you start to Lipa? 

·A We were not able to reach the town of Lipa • . 

Q Did you leave Antipolo to go to Lipa? 

A Yes. 

Q Did you proceed down the same road tMt you had seen 

the 700 men rrom Aniloa take . an hour earlier? 
' . 

A Yes. 

Q How close to Lipa did you get? 
, . 

•
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A. Maybe about · one-fourth mile-. 

Q How many -~en of tntipolo ~eached thP.t point?,, 

A When we reached the seminary and were eskfd to get 

inside we-we~e given n~bers, and my number was 406. 

Q Of what seminnry are you speaking? 

J. Minar f eminary. 

ClPTtIN PlCE: Mark this for identification, please. 

(Photograph ,of ruins of ldinar 
reminary was marked ·Prooecution 
Exhibit No. 250 for identifi­
c::ition.) 

Q (By 1Captnin Pace) Is the Exhibit 250 a picture of 

the ruins of Minar Seminary? • I 

1~ Yes_. 

CAPT/IN PtCE: I offer it in evidence. ----·---- --·-- -----;____ --
GENERAL REYNOLDS: - T-here b-e1ng-no- ob'je-ctron , t ~ia---~-

accepted. in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 250. 
for identific~tion was re­
ceived in evidence and so 
marked.) 

Q (~y Captain Pace) When you passed through· the g~te 

of Minar Seminary you testified that you had received a 

number. What- was that number? 

P. 406. 

Q Does thn t me?n that -405 oen from f.ntipolo had gone 

through tlm t gnte aho?.d of you? 

A Yes. 

tnd did each man receive a number? 

ll Yes. 

Q And after you received the number 406' did some more 

people come in b ehind you? 

-
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A )4any more. 

Q How many men do you ' think then arrived ·at Menor 

Seminary? 

A Do you want to know if tis only' men from Antipolo 

or fr Aniloa? 

Q Antipolo. 

A . When I saw the nUDber of my uncle it wns already more 

then ,oo. 
Q And he was from Antipolo, too1 

A Yes. 

Q Did you see any of the nen fron Aniloa, any of the 

700 nen fron there at the seninary' when you got there? 

A Yes. 

Q How na.ny of then were there? - · - · 

A Maybe oore than 80. 

Q · There were 80 there out of the 700 which you had seen 

earlier; is that right? 

4 Yes. 

Q What happened after you reached the seninary and 

were given your nUDber? 

A We were grouped by twenties; then were given ciga-

rettes. 

Q Were the groups selected nunerically, the 1 through 

20 oade the first group nnd 21 through 40 the second group, 

and so on? 

A Yes. 

Q And before anything happened to your group were the 

reoaining nen from Aniloa taken froo the seoinary in groups 

of 20? 
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/I Yes.. 

Q' And then did they start taking your ·people away in 
. . 

groups ot 20? 

/1 Yes, 

Q And wpat time wes it .by . the time they roached your 

group?· 

.. . A Maybe it is about 11:00 o'clock. 
IQ 11:00 o'clock in the morning? 

A In the morning. 
I 

Q What happen~ to you at 11:00 o'clock then? 

A We were to be taken to the town, but we didn't reach 

the town. We passed by a house which is empty. i-1e were 

taken inside the house ~nd when we were all inside the 

-·····Japanese- clGSed the _dQQZ:S ~~<!.. ~ e windows. 
- ·- - ......_~------

Q Yes •. 

A ~hen we were already locked inside they opened the 
-

door again, and many Japanese went in ~nd ·we were all tied. 

Q Yes. 

1'. When we were all tied we were taken ne2r the back of 

the river and there we were asked ~o kneel. ..,. 

Q How f ar did you go from Minar Seminary until you 

were taken into this house? ,. 

A Maybe around 800 m~·ters. 

-Q And is this second house you were taken to just south 

of the tom of Lipa? · 

Yes. 

Q Were you searched after you went into this house? 

A When we were tied we were searched. 

Q ·Did they t~ke your valuables? 

\ 

1537 
" .... .. ' 



fl Yes. 

Q· And then· did they start taking your people· away °'in 

groups of 2°0? 

.J\ Yes, 
' ·Q /;nd wpat ewe~ it by . the time they reached your 

group? 

A Maybe it 1s about 11:00 o'clock. 

Q 11:00 o'clock in the morning? 

A In the morning • 

Q What_happ~ned to you at 11:00 o'clock then? 

~ We were to be taken to the town, but we didn't reach 

the town. We passed by a house which is empty. ~'e were 

taken inside the house end when we were all inside the 
~------~-·- - r-r'

Japanese closed t e oors- and-·the-wind-ows. - -- ·---- ___ ·--· -~--~ 

Q Yes. 

A ~hen we were ~lrcady loqked inside they opened the 

door again, and many Japanese went in and we were all tied. 

Q Yes. 

A Whei;,. we were all tied we were taken ne::?J:' the back of 

the river and there we were asked to kneel. 

Q How f ?.r did you go from Minar Seminary until you 

were taken into this house? 

A/. Maybe eround 800 meters. 
-

Q And is this second house you were taken to just south 

of the town ·of . Lipa? · 

A Yes. 

Q Were you searched ·after you went into this house? 

A When we were tied we were searched • 

. Q Did they take your valuables? 
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A Ye~. 

Q Then you said you were taken -to the river. How ·rar 

is that fro~ the Antipolo~Lipa· road? 

fl M?ybe P. round ·800 meters. 

Q East of the road? 

.INTERPRETER RODt.S: I beg your pa rdon? 

Cl,PTl IN . Pt.CE·: 'East of the road? 
. . . ~ ... 

11 .Yes. · - ~ · ' · :-

CfPT!IN Pf.CE: Mark this for identification, please. 

(Photogreph of hou1e referred 
to WP. S marked Prosecution 

' Exhibit No. 251 for identi­
fic F.1 tion.) 

Q (By CP.ptain Pace) Is Exhibit 251 for identification 

____ t }_le house where you were t?.ken and where your hands were ----~-- -------------~~---------~ 
tied? 

1. In this house we were asked to kneel. 

Q This is the hous ~ you were taken to after your hands 
I 

were tied? 

J. Yes. 

Q Is this house P.t tho bank of the river? 

A Yes. 

Ct.PT/ IN P/,CE: I offer it in evidence. 

GENERf. L REYNOLOO: There being no obj ect;i on, 1t is 

~ccepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 251 
for identification was re­
ceived in evidence.) 

Q (By Captain Pace) Did all twenty of you kneel there? 

t, Yes. 

Q What h_appened after you kneeled? , 

".A We were 12.kel?-_two by 'o. . -. 
..... ... . 

' -
~ 
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.,. 

Q Where were you taken? 

A To the Japanese who kill people. 

- Q '.\ How far were they from where you were kneeling? · 

A Maybe about 2o ·meters. 
\ 

. ' Q - What wned when y.ou were taken there? 

A To the Japanese? 

Q What happened to you when you were taken to where the 

Japanese were? 

A We were pushed in the middle -- towards the niddle of 

twelve Japanese. 

Q Yes. 

A And we were bayoneted. 

Q . Two at a time? 
~-- ~ -

A Yes. - ? ·-- ~--·---------- - ---~ - ...-

Q Were you bayoneted? 
I 

A Yes. 

Q Will 
1
you describe the place? 

A On cy thigh; at ny back; on my hands; on ny legs; on 

r.iy: neck, and at the nape of my neck. 

Q Did the bayonet go clear through your neck? 

\ 
A No. It did not go through. 

\ 
Q Is the bayonet wound in your neck the reason you are 

unable to talk loudly? 

./. A Yes. 

Q How many bayonet wounds did you receive? 

A I did not count because I shudder wqenever I renecber. 
-----------.·-

Q How rnany_~cars do you have today? 

··. A I -d~ mt count. 

CAPTAIN PACE: Mark thi-s for identification, please • 

.. 
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(Photograph of w~~pess s~owing 
bayonet wounds was marked 
Prosecution Exhibit No. 252 
for 'identification.) · 

I. 

Q (By ·captain Pace) Will you look at Exhibit 252 f.or 

identification and state if that correctly shows the number 

of bayonet wounds you have in the back. 

A (No response). 

. Q How ·rnny? ' ~ -.. , 

A F1·r t'ee~ • . · 'f 

Q Does this picture correctly show the way the back of 

your body looks ?-
0 

A Yes. · 

CAPTAIN PACE: I offer it in evidence. 

GENERAL REYNOLDS :~__!here_being no objection it is 

accepted in evidence.. \.... 
(Prosecution Exhibit No. 252 
for identification was re"'!.. 
ceived in evidence.) 

- . .. 
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(fi photograph was marked 
Prosecution Exhibit No. 253 

·· for identificatfon.) 

~Q (By Captain Pace) Does ·Exhibit 253 for identifica-

tion correctly show the wounds that you have on the front 
' \ 

J or your body? 

.-A Yes. 

CAPTAIN PACE: I offer it in evidence. 

GENER.AL REYNOLIS: ·There being no objection, it is ac­

cepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
253 for identification was 
received in evidence.) 

Q (By Captain Pace) How many wounds did that picture 

show on the front of your body? 

we. _, - - - - - -- - -·- --- - ---· - ·- .. -- - ·-· - - - -.. ~ - - ·--- - -- ·----- -
Q What happened to you after you received the bayonet 

wounds? 

A I did not say anything else. I pretended to be dead. 

Q When the Japanese bayoneted you, what hnppened to 

you after you were bayoneted? 

A They left me. 

Q On top of the bank, or did you fall down the bank? 

11. Down. 

Q When did you regain consciousness? 

../. A I never lost consciousness • 

Q What did you see when you got to the bottom of the 

bank? Anything? 

A Dead people. 

Q tpproximately how many dead people were down there? 

A So many. 

1-541 
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Q Abou how many? 

A When I left, may~e it is 1000. 

Q Diq you see people there from Aniloa? 

·A Alive? · 

Q No; dead. 

A No. 

Q Were _ a}l the people you saw fro~_f.ntipolo? 

A • From .A.ni9"oa ·and from ~ntipolo. 
c.: • •• -

Q The people you saw dead were from both Aniloa and 

Antipolo? 

A Yes. 

Q Were they in the two groups which you have referred 

to ear lier, one the group of 700 people from /iniloa and 

the group of over 406 from i.ntipolo?-- ......________ ------- ·--------
~ --~ ------ - ·-------- ------- - ,--: 

A Yes. 

Q How were they wounded, do you know? 

A I did not see. 

Q Were they all dead? 

. -A Yes. ,,..,. 
Q Did they have blood on them? 

A I did not see. 

Q Did you see any blood on the dead people? 

A Yes. 

Q Do you know if anybody survived from hniloaJ ~ 

A Yes. 

Q How many? 

A One. 

Q One out of the 700? 

A Yes. 

.. '\ _ · 15'42 ... 
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' 

C.AP.TAIN REEL: Sir, we wis~ to point out at , this 

time that .- the questions that are being ask~d reiative_to . 
numbers have no basis in the testimony. The witness never . - . 
testified that there were 700; the witness testified there · 

were -many, a when pressed for a figure said maybe 700 • 

• We believe it is misleading -for a question to assume there 

has been any d~finite· figure in the answer. 

GENERAL REYNOLDS: It is a sound objection. The 

Prosecution is cautioned to ~ake the point clear. 

CtPTtIN PACE: I beg your pardon, sir? 

GENERAL REYNOLDS: The objection by Counsel is sound, 

and the witness has boen most indefinite about the numbers 

and did make it very clear it was an estimate, and Prosecu­_,..., 
______tiaILsllould_be _go.v.erned ..accomingl~.- _____ ___ . ·-· 

Q• (By Captain Pace) 'F'ere all these people you mive 

spoken of, except the Japanese, ·civilians? 

b Civilians. 

Q How many people from Antipolo survived? 

A 13, 

THE WITNESS: 3., 

THE INTERPRETER: Only 3; correction. 

Q (By Captain. Pace) You are one of the three, right? 

A (Through the Interpreter) Yes. 

Q ,~1ha t happened to the other two? 

A They -are alive. 

Q Were they wounded? 

A Yes. 

(.A photograph was marked 
Prosecution Exhibit No. 25'4 
for identification.) 
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Q (By Captain Pace) Does .Exhibit 254 for identifica-
.. 

tion -- is that a pict~e you ~ecognize? _ 

A Yes. 

Q What is it? 

A · This is the place where we were killed -- this is 

the place of the killing, and this is the person tha~ has 

been saved. ~is..name is Santo Batista. 

Q · .Was· this_fsui-~ivor standing there~ standing approxi-- .. . 

mately where· you were whe_n you were bayoneted? 

A Yes. 
0 

Ct.PTlIN PACE: I ~ffer it in evidence. . . 

' GENmt,L REYNOLDS : There being no objection, it is. 
- .. accepted in evidence. 

. 
(Prosecution Exhibit No, 254· 

--tor- iden~ilica..tion.....wa~ -~---­
rec.eived in evidence. ) 

(A photograph was marked 
Prosecution Exhibit No. 255 
for identification.) 

Q (By Captain Paco) What does Exhibit 255 for identi-

fication show? 
. . 

A These are the skulls of the persons who were killed 

and who were our companions. 

Q Is that all of them, or just part of them? 

A This is not all. 

Cl,PTJ.IN PACE: I offer it in evi'dence, sir. - . 

GENERJ'.L REYNOLDS : There being no objection, it .is 
.accepted in evidence. . 

(Prosecution Exhibit No. 255 
for .identification was 
received in evidence.) 

CAPTAIN Pt.CE: ,,,..Yo may. inquire. 
. , 

\ •.- .... . 
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GENER.AL REYNOLOO: The Commission will recess for 

approximately 10 minutes. 
I 

(Short· r ·ecess) 

GENERt.L REYNOIDS: The Commission is in · session. 

Proceed. 

CAPTAIN REEL: Just one or two questions. 

" . ' CROSS-EXAMINATION 

(By Capt_ain Reel) · v.rere you a guerrilla? 

A (Through the Interpreter) No·. 

Q Do you kn~w whether an}'l:)of the others were guerrillas? 

A No·. 

Q .You don't know? 

A I don't know. · 

CJJ>TlIN REEL: That is all.- - --· -- ---· - - - -- ---
CliPT/,IN Pf. CE: . Thank you very much • 

(Witness excused) 

\ .. 
-----,-- ._ ........ 

- ., ' - ... 
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-------

. ; ... 
,

CAPTAIN PACE: Cipriano Rbdelas. 
1 

CIPRIANO RODELAS 
. . . 

c~lled as~ witness on behe.J:f of -the Pros~~ut1on, be,!ng 

first duly s,vorn through Interpreter Rodns, was e~ned · 

e.nd testified through the Interpreter es follows: 

Q DIRECT EXAMINATION 

Q ..(By Co.ptnin Pt'.ce) Whnt is your nane? 

A Cpriano Rodelas. 

Q V/here do you 11vet 

A In the barrio. o~ T -llod. 

Q How do you spell ·Jll'.t? 

A L-o-d-1-.---d -........~ 

Q Is Lodlod ~bout three .kilometers southwest of Lipa? 

- -- __...___ a_..__--~- ·-- --A-·---Yes ----- ... ----- -----
Q Did you live at Lodlod on 28 February 1945? 

A Yes. 

Q Where did you go on the nornine of 28 Februnry? 
"' 

.,. A I did not go ·r.nywhere. I st~yed at hoce. 

Q D~d you_stcy hone ell dc.y on the 28th of February? 

A No. 

Q \"there did you go on the 28th of February? 

A The Jnpnnese told us to go hone because we· Jere . 

gqing to be given passes.~-
Q Vlhere did you go to get the pe9-S-GS? 

A In the tovm. , 

Q rt'ho.t tO\m? 

A Lipe.. 

Q Yiha t tine did you go to Lipe.? 

A About 7 o1 
•clock in the r.iorning. 

-:. . 
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Q Ho~ many people from Lodlod wen~ to Lipa? 

A About 4-00 people. 

_Q ~ Were they all nale civ111ans? 

A · Yes. 

~ere· they ell mal.es in Lodlod? 

A Not 
~ 

an· of them are from Lodl9d. Sooe of then were 

evacuees. 

Q Did all the nales in ·Lodlod on that day go to Lipa 

· at the sane tilile you did? 

A Yes. 

Q . · Describe vrhere the 400 people went. 

· A When we were on our vmy we reach the Church of 

Divine Love, and tho.tis about in the western part of the 

town. 

Q Vlh~t is the nane of the church? . 
A Divine ~our or Divine Love. 

Q V/hnt happened after you reached there? 

A VI e were asked to line up two by tyio. 

Q Yes. 

A And we were given nunbers. 

Q ¥/hat was your nuober? 

A 136. 
. ' 

.Q What happened efter eveeybody had received nunbers? . 

After we were all given nunbers we were asked to 

walk townrds the senina.ry. 
. . 

Q Vlhat seninary? 

A ~.ez:rl.nnry for the Fcth~rs. 

Q luld after you ,got ther.e what ho.ppened? 

A We were asked to sit down on the floor. 

J.54? 
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Q Yes. 

A tnd while we wc~e- sitting on tl\e tloor the numbers 

were c~lled from 1 to 20 end so on. We were- going to be -­

They told us that we .were going to be returned to the 

town, and that is the place wher e we a·re going to be 

given the pass. 

Q Is this seminary of which you spe~k the Minar · 

Seminary, located .jU:St south of Lipa. on the Rosnrio Road? 

,\ Yes. 

Q Do you -know what dAy the r esidents of t ntipolo and 

lni l~e. were t aken to the Minar ~ eminary? 

A No, I do not know. 

Q Do you .know if they were t~ken there? 

---.-----------~-~-·----
Q Were they there the same day ymfwere?-

1~ They were not . there. 

Q f.11 right. Did they start t 2king people from the 

seminary? 

A Yes. 

Q ,In groups of 20? 

f, Yes. 

Q How meny people fr om Lodlod were in the s eminary 

at the time this stPrted? 

· A Maybe 400. 

q V:1h.At time did they tak\.-y-6ur·--group? 

l Maybe about 10 ;30. 

Q /.11 right. VJhat happened after you were taken? 

A We were lined up towards the town. 

Q Yes. 

.-



---

A We were te.ket1 towards the town end efter reaching 
' 

an· ecpty e.nd dilapide.ted house on the road we v,ere stopped 

by ·the two ~e.panese who {vere. ~th us. 

Q These ~wo JapCl.Ilese soldiers had taken you fron the 

seninery; is thnt right? 

A Yes. 

·Q v/hat did the Jl'.p~ese °111 . P. do when he stopped you? 

A \"le were e.sked to go to the side, because they say 

there nre l'.irplanes. 

Q ~That heppened then? 

A We were on the side of the river bc.nk. When we were 

~- ~sked to go to the side th~ Jcpe.nese .told us to get inside 

the l'.pertnent dovmstnirs of the house. 

~--Q-·-- ·\ThePe--i-s-this_Jlouse7 
--· ·-~-- -· ·- -· ---·- .. - ·- - - ·--. -

A It is on the end of the recd to Lipa. 
Q. What h!'.ppened there? 

A Where? 

Q In the house. 

k · We v,ere tied. 

Q Whct hP.ppened theni 

A After we ,-,ere tied we were then led to ne~r the 

river bank. 

Q Whet h~ppened there? 

A We uere then csked Upon re~ching the river bank• 

we were. then csked to go dorm two by two. 

Q Is this river bnnlc the one ti.bout one kiloneter squth-

ee.st of Lipa? 

A Yes, down south of Lipa. 

Q ·\That h~ppened ~fter you w~re ~t the river b~nk? 

. .--.---
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A We were bayoneted. 

Q How many et e time? 

A We were brought two l'.t n time and two, together, at 

- n time; were b~yoneted. 

Q Describe how they bayoneted you. 

A When . ~ rec.ched the p;L~ce where the J~pe.nese vrho 

bl'.yonet us ·Wl'.s I Wl'.s right c..,w.y b£-.yoneted. 

Q How tmny.- tines? 

A Once. 

Q How nc.ny Jc..pruiese soldiers beyoneted you? 

A One. 

Q 'where wc.s thntt 

A Ne~r the river br.nk. 

Q Where did the bnyonet enter yo~r body? 

A · --on- ny-lef-t _.!back-.- - On--the bc._ck ..side Q.!._py_ be.c]f..!__ 

CAPTAIN PACE: Merk this for identification, plec..se. 

(PhotogrQph of witness showing 
wound w~s rne.rked Prosecution 
·Exhibit No. 256 for identification: 

. . 
Q (By Ceptc..in Pace) 'i/111 you look c.t Prosecution 

Exhibit No •. 256 for identificntion and tell whet it is? 

A 'l'his is ny picture. 

Q Is the n~l'k on your body where you were bc.yoneted·? 

.A Yes. 

CAPTAIN PACE: I offer it in evidence. 

GENERJ..L REYNOIDS: There being no objection, it is 

cccepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 256 · 
for identificc.tion nas recei~ed 
in evidence c.nd so m•.rked.) · 

Q (Br Cr.ptc-.in Pnce) Ylhc..t he.ppened Etfter they stuclt 

.-
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-- - --------

,e bnyonet .1n you? -
INTERPRE'TER RODAS: I beg your pc.rdon'l. 

CAPTAIN PACE: ''Whet hnppened nf'ter they stuck e 

beyonet ill: you?" 

A I di~ 1t kno\1 r.nything oore', becnuse I fninted • 
. 

Q (By Cnpta.in Pnce) When did you regcin ~on_scious-

ness? 

A After awhile I regained consciou~ness. 
·. . 

Q ffllnt did you s .ee thelrt 

A .I saw oany seers of the dend. 

Q Did you see the dend bodies of the people who hnd 

left Lodlo'd with you? 

A Yes. 

, ... 

• 155i 

• - Ii.. 

http:Cnpta.in


Q Were -there Japanese .still there? 
\ 

A · Yes, ·they were s til_l there. 

Q What happened t~~n? 

A · There were still Japanese there who threw stones at 
" those who are still alive -- or who were· still alive. 

CtPTtIN PACE: (To the Interpreter) You are sure 

it was. "throwing stones 11 ? 

... .(Translated to the witness) { ,, 
THE INTERPRETER: . "They were throwing stones"' at .us\ 11 

Q (~y ·Captain Pece) What happened then? 

A (Through the Interpreter) ,fter a while, why, I 

felt my hands were numb, and then a dead body fell on my 
' feet, and I tried to wiggle my feet away from it. lfter 

hitting many times, my feet were free and my head was up,--------~---- -------------------~::---------
and the tie of my hands I was a

0

ble to reach with my teeth. 

I bit it hard with my teeth, and ~fter a while the
'V

tie on 

my hands was free, and then after that I left. 

Q Were the Japanese still there when you left1 

A There were none there. Maybe they are out to lunch. 

Q How were the Japanese who bayoneted you dressed? 

A They were dressed in faded khaki, soldiers. 

Q Did they have anything else on? 

A Nothing else, except that. 

Q How about aprons? 

A The only one who · kills, is the one who only has a 

covering here (indicating), an apron. 

Q Now, how many people from Lodlod survived? 

A I am the sixth, I am one of the six. 

:: 



(A photograph was· marked 
Prdsecution Exhibit No. 257 
for identific~tion.) -

• I ' • 

Q ·(By Captain Pace) Will you look at Exhibit 257 for . . . 
identification and tell what that is? 

A , This . is one of my companions, Fr?ncisco Rodelos. 

Q Did he survive the massacre? 

A Yes. 

Q Does this show the ·wourid that he received -there? -' 
• •• A. ' 

A ·Yes, sir. 

CAPTAIN Pt.CE: I offer this in evidence. 

GENERI.L REYNOLDS: · There being no obj·ection, it is ac­

.. cepted fn evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 257 
for identification was 
received in evidence.) 

~----- ·--n:-p otograp'1'i 87 ma1'ke;·tt--~_.:;,;__.~-­
Prosecution Exhibit No. 
258 for identification.) 

Q (By Captain Pace) Can you tell me what Exhibit 

258 for identification is? 

A This is one of my co~panions, one named Magsino. 

Q Does that show a wound that he received on that day? 

A Yes. 

ClPT~IN Pt CE: I offer it in evidence. 

GENERf.L REYNOLDS: There being .no objection, it is 

accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 258 
for identification was 
received in evidence.) 

. Q ·(By Captain Pace) . Now, out of the 400 people, the 

six of you were ail that survived, is 'that right? 

A Yes. 
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CJ\PTJ\ IN I?!.CE: You_may inquire·. -
CROSS-EXACINt~ION 

Q (By Cap_t_ain Sandberg) Do .ygu rem8:_mb.er w~en· the_ 

Japanese evacuated all the civilians from Lipa? 
··-, 

A No, I ~o not remember. 

Q Do -you remember that there was such an evacuation 

of all civilians from Lipa? 
.''A I do not remember. · ... . .. ·.. .::" 

Q Did you have a resident's certificate? 

A I left it in my home. 

Q Were you esked by the Japanese to show your resident'~ 

certificate? 

A No. 

----~--R---~=i=d_you know that the wa"l_~b which the·Japanese--"'--~.__----~-
distinguished the guerrillas was by whether or not they 

I 

had a resident's certificate? 

A t do not -- they do not ask anything. 

Q W~ll, you generally kept this resident's certificate 

on your person, didn't you? 

A No, I don't heve. 

Q You mean you didn't have a resident's certificate? 
' /1 When? 

Q At the ti~e of this occurrence? 

it No, I did not have a resident's certificate. 

Q P.nd you say that the Japanese at the time of this 

inci~ent didn't ask you whether you had a resident's 

certificate? 

A No, they did not ask. 

Q Were you in fact a guerrilla? 
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A I am not a guerrilla. 

Q How long after this ' occurence did the American 
' 

forces arrive in your ·town? · 
- -- - -· - - -- -- -. 

A It is still took quite a long time. 

Q · Several days?. 

A I . do not re~ember, be6ause at that time I ·was 

su!'fer"ng. 
.• -CAPTAIN St.NDBERG: That is -all. " .. . 

REDIRECT EXAMINlTION 

Q (By Captain Pace) You had a resident's certificate 

at your ho~e, did you not, ·1n todlod? 

A When? 

Q The day you left with the Japanese on February 28. 

A No, I didn't have. 

Q 11'ere you told that you were e rpa o 

get those certificates? 

A No. 

Q What were you being taken to Lipa for? 

A v·e were going to be given passes so that we can 

work. 

CAPTAIN PACE: That is all. 

(Witness excused) 

.' 
,, 
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CAPTAIN PACE: Felix Javier. 

FELIX JAVIER 
' 

called as a w1 tnes·s on behalf" of the Prosecution, being
I 

first duly sW?rn, •as examined and testified as follows 

through Interpreter Rodas: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace} Give your name, ·please. 

A Felix Javier. ' ... . 
Q Where do you live? 

~I 

A Sulua. 

Q How do you spell it? 

A S-u-1-u-c. 

Q Are you sur'e it is S-u-1-u-c, or S-u-1-a-c? 

A s-u-1-u-c. 

Q Will you point it out on Exhibit 243, please? 
";J 

A · (Witness attempting to locate barrio or 'sittac.)· 

Q Do you see it? 

A No. 

Q Is the place I am indicating the place you mean? 

A Yes. 

GAPTAIN PACE: Will the record show that the witness 

indicated the barrio of SUlac, which is about seven kilo­

meters northeast of the town of Lipa? 

Q (By Captain Pace) Did you live in Sulac on March 10, 

1945'? 

A Yes. 

Q Did the Japanese take you to a house in Sulac at 
. 

about seven ·o'clock in the morning? 

A Yes, they took. 
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Q How many other men were in- this house? 

A Three. 

Q All right.. What happened then? 

A We were taken by the Japanese. 

Q , Where were you taken? 

A In the eastern part of the house. 

Q Yes. 

A We were .taken there, and I 
-· 

Q How many men were tied? 

A Those that were tied were 

Q Civilians? 

A They were civilians. 

saw the men were .tied : ·~· 
- ; 

twelve. 

Q Where did they take the 12 of you? 

Q After .you were in the house where did they take you? 

A Near the bank of the river. 

Q What 1s the name of the river? 

A It is; called Water of Sulac. 

Q How close to Sulac is that? 

~ Maybe around 30 meters. 

Q What direction? 

A On the right side of Lipa and Santo Tomas. 

Q What did they do t _o you there? 

A ·When we arrived there we were chained together, 

three of us. Three of us tied together were placed near 

the bank of the river, three at a time, and after that 

we were bayoneted and three of us were bayoneted. And 

after the three fall down the next three will be bayoneted 

and the three will, fall down next. 

.,. 
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Q Were all 12 of you bayoneted?.­

IN~ERPRETER RODAS: , I beg your pardon? 
• I 

CAPTAIN PACE: "Wfre all 12 of' _you bayonetedr" 

A Yes ·~ 

Q ' (By Capt~in Pace) How .many wounds did you .receive? 

A Seven. 

Q Will you st~ up with your back toward the 

Commission and lift .your shirt up, . plea~e? ·· 
' ·. . A (Witness arises and displays bayonet wounds : >. - ¥ 

CAPTAIN PACE: Will the record show that the wit­

ness' back on the left side has one, two; three, four, 

five, siX scars? 

Q (l3y Capta~ Pace) Where is the seventh wound? 

A It is on my le~ arm. 

Q How many of the 12 people £fiere d~~d7m- a ~'S'\tl-t:- of· -
I

the ' bayonet wounds? 

A We were all 13. I saw 1?, _,and I was the thirteenth. -

Q How many died and how many lived out of the 13? 

A I am the only one who survived, and 12 died. 

Q At the time you were taken to the river by the 

Japanese did you knf1! where ·your wife was? 
. 

A I know. 

Q Where was she? 

A In the water. 

Q Do you lmow how she got there? 

A She was washing clothes. 

Q And what has happened to her? 

<'APTAIN REEL: · Sir, could we have the f'O'Ulldation 

· for this witness' inf'ormation? If he ·sa~ this, that is 
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all right; otherwise we object. 

CAPTAIN PACE: I shall .withdraw the question if the 

Commission desires • . 

GENERAL REYNOLDS: . Very well. 
. . . 

Q (By Captain Pace) After you were bayoneted did you 

find yoµr _wife 1s body in the water? 

A When I came from the place where people were killed 

I went to OU~ neignbor, 

Q Yes. 

A And when . I arrived at this house I saw that the place 
.. 

where the 12 men came from was burned, and this house con-

tained women and children. 

Q How many women and children? 

A I don't know. All that I know is that I heard the 

Q Where were the Japanese? 

A _They were around the house. 

Q What happened then? 

A .After the house was set on fire the Japanese left. 

Q Did they leave before the ·people inside had burned 

to death? 

A There were no mor,e people when the Japanese left. 

All of them were already burned. 

Q Did you see your wife that day?' .. 

A When I went -- • -When I passed by our house I saw 

blood, because she· was bayoneted right there when she 

was hanging clothes. 

CAPTAIN PACE: You may inquire. 

GENERAL REYNOLDS·: Will your cross examination be 
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brief? 

·-CAPTAIN REEL: Very short• 

c~oss -EXAMINAT~ON 

Q (By Captain Reel) Were you a guerrilla? 

A No. 

Q Did you help the guerrillas? 

- A . No, I never helped them. 

Q Do you lmow whether any of the other- people involved .' -
' . ... . 

' .in this series of events you have de~cribed w~re g,ierrd~las~· 

A · No, I do not lmow. 

Q You don't lmow anything abou~ any guerrilla activi-

ties in that ·area? 
<.. 

A No, I do not lmow. 

Q And you are as sure· of. that as you are of the other 

things_ that you ave7;-es 'tifiefcf"1rere-t-oday·,!'---~--------

A ' Yes. ' 
CAPTAIN REEL: That's all. 

~ . .CAPTAIN PACE: Thank you very much. 

(Witness ~xcused.) 

GENERAL REYNOLDS: There will be no more this after-

noon. At the close of the session tomorrow afternoon the 

. Commission will recess until 8:30 Monday morning. 

- The Commission will now recess until 8:30 tomorrow. 

morning. 

(Whereupon, at 1635 hours, 8 NO'lBllter 1945, the trial 

was adjourned until 0830 hours, 9 November 1945.) 
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